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اعلام کرد: ایران درهای مذاکره با دولت ترامپ را 
باز نگه داشته است

یادداشت روز

مافیای فروش فیلترشکن با یک درآمد 60 هزار میلیارد تومانی 
دو نقش متناقض بازی می کند. از یک  سو در محافل عمومی 

از فیلترینگ انتقاد می کند و از دیگر سو در محافل خصوصی 
مخالف رفع فیلترینگ است! با این حال به نظر می رسد 

این مافیا به پایان فعالیت خود نزدیک شده است

خشــونت علیه زنان که تاریخی به درازای فرهنگ تباه کننده 
مردســالاری دارد، هیچ گاه برای زنان عادی نبوده و نخواهد 
شد. یعنی خشونت چیزی نبوده که زنان بخواهند باشد و با 
آن کنار بیایند. نمی توانیم بگوییم زنی در هزاره ای یا ســده ای 
پیش به  عنوان بخشــی از روتین روزانه کتکش را می خورده 
و بدون آنکه خم به ابرو بیاورد به بقیه کارهایش می رســیده 
اســت. خیر، آزار و اذیت برای انســان ناگوارترین و بدترین 
تجربه زندگی است. هیچ گاه انسان آن را نمی خواهد و برایش 
عادی نمی شود، هرچند به جبر آن را تحمل کند. این مقدمه 
لازم بــود از آن رو کــه وقتی از ماهیت تاریخمند خشــونت 
علیه زنان ســخن به میان می آید، آن را به  عنوان اســتدلالی 
برای عادی سازی خشــونت مبتنی بر جنسیت به کار نبریم 
و نتیجه نگیریم کــه تا بوده، همین بوده و کاری هم نمی توان 
کرد. خشونت علیه زنان مســاله ای تاریخمند است و شبح 
ایدئولوژی مردسالاری بر فراز این تاریخ در گردش است و تا 
امروز تداوم یافته است. اما در سده های گذشته زنان صدایی 
نداشته اند. ملجایی نداشته اند که به آن پناه ببرند. حتی قادر 
نبوده اند، تجربه شان را ثبت کنند و بنویسند بر آنان چه رفته 
است چون خط نوشتن نمی دانستند و منع شان کرده بودند. 
جامعه مردسالار ســنتی به گونه ای سازمان یافته بود که حق 
روایت در انحصار مردان باشد. مرد باشد که در هیئت شاعر 
و متکلم و فیلســوف و عالم و نویســنده درباره زن به  عنوان 
مایملک مرد نظریه صادر کند و به مردان دیگر راه و چاه مطیع 
کردن و تادیب و تنبیه زنان را بیاموزد و خشــونت را تئوریزه 
کند. در تاریخ مردسالاری، خشونت ابزار موجه مردان برای 
تسلط و کنترل بر زنان بوده است. از زن انسانیت زدایی شده 
و در ردیف بهایم و سباع قرار داده شده، عقل اش انکار شده 
تا هر نوع نافرمانی و شــکایت و عصیان او به نقصان عقل و 
سرشت حیوانی اش نسبت داده شود و آنگاه مرد برای تنبیه و 
تادیب او را بزند. مرد باید زن را مطیع و رام می کرده تا جایگاه 
فرد است و برتری اش را اثبات کند. در فرهنگ مردسالاری 
زن وقتی مورد تفقد و مرحمت مردان از شــوهر تا شــاعر و 
عالم قرار می گرفته که انتظار تســلیم و اطاعــت را برآورده 
می کرده، هســتی خود را همچون برده ای به تمامی وقف مرد 
می کرده. آن وقت به  عنوان مصاحب شایســته مرد تشــویق 
می شده است. خشونت به  عنوان ابزار مردسالاری برای نگاه 
داشتن زن در مرتبه ای فرودست و مطیع کردن او طی هزاره ها 
و ســده ها تداوم داشته است. تنها در دوره مدرن بود که زنان 
تجربه هایشــان از خشونت در کنج خانه ها و توسط اعضای 
خانــواده را در عرصه عمومی و به  مثابه امر سیاســی مطرح 
گاهی  کردند و برای مقابله با آن به میدان آمدند. در این دوره آ
نوین و رهایی بخش از حقوق زنان بود که خشونت به عنوان 
حقی مردانه و ابزاری برای تســلیم زنان به اراده مردانه مورد 
چون وچرا قرار گرفت.   حالا در دوره مدرن و با اتکا به حقوق 
زنان است که می دانیم می شود و باید به روابط قدرت نابرابر 
جنســیتی پایان داد و رابطه ای مبتنی بر برابری را سامان داد 
که خشونت در آن جایی نداشته باشد. حالاست که می دانیم 
زنان انســانند و از مردان هیچ کم ندارنــد و نباید اجازه داد، 
آموزه های فرهنگ مردســالاری در اشــکال قدیم و جدید 
واقعیت برابری مرد و زن و انســان بــودن را مخدوش کند. 
گاهی و با آنکه خشــونت علیه زنان در دنیای  با وجود این آ
جدید نکوهش و منع می شود اما با دریغ و درد واقعیت این 
اســت که زنان همچنان به قتل می رسند، کتک می خورند، 
تحقیر می شوند و دسترسی شــان به منابع محدود می شود. 
دریغ و درد که مردسالاری و خوی سبعانه اش همچنان برای 
بقا مناسباتش از زنان قربانی می گیرد. زنان در شهر و روستا، 
زنان از فقیر و دارا، زنان از بی سواد و دانشگاهی، از عامی و 

فرهیخته به دست شوهر، پدر و برادر کشته می شوند. 
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تداوم خشونت
خشونت علیه زنان، بدون عقوبت گذاشته می شود

تا ما همچنان شاهد مرگ و رنج زنانی باشیم که 
به جرم جنسیت شان قربانی می شوند
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روز گذشته مراسم تکریم علیرضا مختارپورقهرودی 
و معارفه غلامرضا امیرخانی، رئیس جدید سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی با حضور محمدرضا عارف، معاون اول 
رئیس جمهور برگزار شد. عارف در این مراسم سخنرانی 
کوتاهی هم داشــت. بر اینکه بنای دولت وفاق را دنبال 
کردن فرهنگ به  عنوان یک اولویت مهم می داند، تاکید 
کــرد و گفت: به رغم مشــکلات و تنگناهای اقتصادی، 
تعالی فرهنگی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. بسیاری 
از مشــکلاتی که جامعه ما درگیر آن اســت، بی توجهی 
یا کانالیزه کردن فرهنگ اســت که اگــر به این موضوع 
پرداخته شود بسیاری از مشکلات اجتماعی حل خواهد 
شد. راهبرد دولت این است که ابتدا کار کند و بعد اعلام 

کند، نه اینکه وعده دهد و عمل نکند.
عارف گفــت: این روزهــا ارائه عملکــرد 100  روزه 
مطرح اســت اما بنای ما از ابتدا این بوده که برای اعمال 
تغییرات هم با احتیاط عمل کنیم. بنا نداریم که هر کس 
از دولت قبل بر ســر کار بــوده را تغییر دهیم بلکه راهبرد 
دولت چهاردهم این است که دولت گذشته را نقد نکند. 
می دانیم که 3 ماه از دولت گذشــته اما هنوز 10 استاندار 
تعیین تکلیف قطعی نشده اند، هزینه آن را هم می دانیم اما 
هزینــه این نگاه به مراتب کمتــر از حذف ناگهانی تعداد 

زیادی افراد است.
او همچنین با ابراز تاســف نسبت به ارائه تحلیل های 
وارونه در انتصاب افراد، افزود: بنای دولت بر این اســت 
کسانی پســت بگیرند که بتوانند به بهترین شکل ممکن 
آن جایگاه را مدیریت و ارتقا دهند. ما با تشــخیص خود 
خیرالموجودیــن را انتخاب می کنیم. از مســئولانی که 
ماندن یا نماندن شــان هنوز قطعی نیست اما به صورت 
جدی کار را دنبال می کنند نیز تشکر می کنم. معاون اول 
رئیس جمهور تاکید کرد: باید در میان مســئولان کسانی 
باشند که درگیر مسائل جاری نشوند و خود را فقط متولی 
و دنبال کننده امور فرهنگی بدانند. در کمال تاسف کسانی 
که مسئولیت فرهنگ و تولید علم در کشور دارند، درگیر 

مسائل اقتصادی و اجرایی شده اند.

 W تقویت دیپلماسی فرهنگی
در ادامــه معــاون اول رئیس جمهــور از فرهنگ و 
کتابخوانی گفــت: »کتاب و کتابخوانی در فرهنگ غنی 
ایرانــی و انقلاب، جایگاه ویــژه ای دارد لــذا باید امور 
فرهنگی و ســاماندهی فرهنگ در اولویــت قرار گیرد. 
کتابخانه ملی سابقه ای حدود یک قرن دارد. نگاهی که 
دولــت به کتابخانه ملی و اســناد آن دارد، نگاه راهبری، 
راهنمایی و نظارت علمی بر همه مجموعه های علمی آن 

است بدون اینکه بحث دخالت مطرح باشد«.
عــارف با تاکید بــر اینکه بســیاری از کتابخانه های 
سراســری کشــور مالک فرهنگی ندارند تا بــه نیازها و 
کمبودهای آن بپردازند، تصریح کرد: کتابخانه ملی نه  تنها 
در کشور بلکه در حوزه تمدنی ایران جایگاه مهمی دارد. 
وی افزود: از فرهنگ، دانش و آن چیزی که باید معرف 
انقلاب ما باشــد، غافل بوده ایم. از پتانسیل و فرهنگی 
بودن انقلاب، بهره مناســب را نبرده ایم. آیا جایگاه مراکز 
فرهنگی مــا جایگاهی تاثیرگذار حداقل در حوزه تمدنی 
ایران بوده  اســت؟ وی با تاکید بر اینکه سازمان کتابخانه 
ملی باید خانه امن محقق و چهره های فرهنگی باشــد، 
افزود: مرکز و کتابخانه ملی باید بانی این سیاست باشد، 
این موضوع باید نهادینه و ضابطه مند شود که به صورت 

سلیقه ای عمل نشود.
عــارف، تقویــت دیپلماســی فرهنگــی را یکی از 
رسالت های ســازمان اســناد و کتابخانه ملی دانست و 
گفت: مزیت ما دیپلماســی فرهنگی است اما متاسفانه 
در این ســال ها به دنبال دیپلماسی سیاســی رفته ایم که 
مزیت ما نبوده اســت. دیپلماسی فرهنگی می تواند ما را 
به دیپلماسی در سایر حوزه ها برساند. در ادامه همچنین 
معــاون اول رئیس جمهــور همزمــان با هفتــه کتاب و 
کتابخوانی با حضور در کتابخانه ملی ایران از موزه کتاب 

و میراث مستند ایران بازدید کرد.

حســام الدین آشنا، مشــاور حســن روحانی در دولت 
دوازدهم در پاسخ به ادعاهای مخالفین ظریف در شبکه 
اجتماعی ایکس: دکتــر محمدجواد ظریف یک دارایی 
راهبردی برای سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران 
اســت. ارزش این سردار ســرفراز را از آقایان رسایی و 

کوچک زاده نپرسید؛ از ترامپ و نتانیاهو بپرسید.

دارایی راهبردی ظریف
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور در دیدار اعضای شورای مرکزی 
و دبیران اســتانی حزب اعتدال و توســعه: به  عنوان یک ایرانی 
مســلمان به هیچ وجه نمی پذیرم که ایران در عرصه های مختلف 
از هیچ کشــور دیگری عقب تر باشد. ما تلاش خود را خواهیم 
کرد و هر کجا هم که احساس کنیم، بندی از سیاست های کلان 
یا سند چشم انداز مناسب اقتضائات روز نیست. با کارشناسی 

لازم نظرات اصلاحی خود را ارائه می دهیم.

عقب ماندگی را نمی پذیرم
زیباکلام در گفت وگو با خبرآنلاین: اگر آقای پزشکیان، مشاوران 
و اطرافیانش معتقد هســتند که فلان شخص از جبهه پایداری و 
اصولگرایان تندرو برای اســتانداری، وزارت یا ... منصوب شود 
تا دشــمنی آنان با ما کمتر شــود، نام آن وفاق ملی نیست. آقای 
پزشکیان به جای اینکه این مسائل را ملاک قرار بدهد و اسم آن را 
وفاق ملی بگذارد، تجربه، شایستگی را ملاک قرار بدهد. نه اینکه 
یک فردی را انتخاب کنند که دشمنی جبهه پایداری را کمتر کنند.

اشتباه رئیس جمهور

قرار بود جلسه، شــورای عالی فضای مجازی تشکیل شود و درباره 
رفع فیلترینگ شــبکه های مجازی و البته سرعت اینترنت تصمیم گیری 
کنند اما ظاهراً چنین جلسه ای برگزار نشده است. در واقع آنها که مخالف 
رفع فیلترینگ هســتند و بازوهای سیاســی قدرتمند نیز دارند، همچنان 
نظر خود را بر کرسی نشانده اند تا همچنان اینترنت با فیلتر داشته باشیمو 
هفته پیش مســعود پزشکیان گفته بود در جلســه ی بعدی شورای عالی 
فضای مجازی درباره رفع فیلترینگ تصمیم می گیریم که هنوز این جلسه 
برگزار نشــده است. او همچنین در دیداری که با اعضای شورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی داشــت، وقتی مورد پرسش انتقادی برخی از 
اعضای این حزب قرار گرفت که چرا فیلترینگ که یک خواست عمومی 
و اجتماعی است برنمی دارید گفته بود که در سران قوا نیز موضوع مطرح 
شــده و رؤسای قوا به یک نگاه مشترک رســیده و در پی حل مشکلات 

این حوزه هستیم.
بــا این حال، عموماً از مافیای فیلترشــکن  به عنــوان مخالف اصلی 
رفع فیلتر ســخن می گویند مافیایی که دو چهره دارد. از یک ســو از رفع 
فیلترینگ ســخن می گوید و پرچم آن را در دست دارد و از سوی دیگر با 
درآمد نجومی فروش فیلترشکن ها، روزگار خوشی را می گذراند. بنابر آمار 
رسمی که از سوی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی منتشر شده، 
تعداد کاربران اینترنت در ایران بیش از 116 میلیون نفر هستند. اندیشکده 
حکمرانی شــریف نیز با انتشــار و آماری اعلام کرد که بیش از 80 درصد 
کارکنان اینترنت در ایران از فیلترشکن استفاده می کنند. بدین ترتیب مردم 
حداقل 60 هزار میلیارد تومان برای خرید فیلترشکن هزینه می کنند که این 
ســود و پول مستقیم به جیب گشاد این مافیا می رود که نه مالیات می دهد  

و نه عوارض و بیمه.
پس بی جهت نیز که مافیای فیلترشــکن به بازوان قدرتمندش، هزار 
بهانه و دسیســه و توطئه و توجیه می تراشــد که این درآمد هزار میلیارد را 

از دست ندهد.
شنیده ها حاکی از این است که برخی از مدیران شبکه های اجتماعی  
ایرانی نیز مخالف حذف فیلترینگ هســتند. آنها که در ســالیان گذشته 
بودجه میلیاردی گرفتند و اما در جذب مخاطب ناکام بودند با یک دست 
محکم می کوبند روی میز که فیلترینگ رفع نشود و با دست دیگر به دنبال 

و سرمایه دولتی هستند تا ناکامی خود را همچنان ادامه دهند.
بــا این حال اخبــار خــوش و امیدوارکننــده ای به گوش می رســد 

رئیس جمهور قرص و محکم ایستاده است که باید فیلتر را برداشت. 
دیروز نیز محســنی اژه ای، رئیس قوه قضائیــه صراحتا اعلام کرد که 
برخی محدودیت های فضای مجازی مربوط به ســال 1۴01 هســتند که 
هنــوز برخی زمینه های ارتکاب جرایم در آن ها باقی مانده اســت. برخی 
محدودیت هــا را کارگروه مصادیق محتوای مجرمانه اعمال کرده و موارد 
نادری هم از طرف قوه اعمال شــده است. او در مورد جریان های فکری 
تاثیرگــذار بر تصمیم گیری در مــورد فیلترینگ و درخواســت برای ارائه 
نظرات راهگشای نخبگان توضیحاتی ارائه کرد و با بیان اینکه 3 نوع نگاه 
در مورد بحث فضای مجازی وجــود دارد، گفت:»برخی می گویند همه 
محدودیت های فضای مجازی باید برداشته شوند! حاکمیت هر کشوری 
قبول نمی کند که فضا رها باشــد. برخی می گویند تا زمان حاکمیت 100 
درصد خودمان نه تنها محدودیت ها نباید رفع شــود بلکه بیشتر هم باید 

بشود. برخی هم دنبال راه حل بینابینی هستند.«
همزمان ابوالحسن فیروزآبادی، دبیر پیشین شورایعالی فضای مجازی 
در گفت وگو با انتخاب با اشاره به این مهم که حامیان دولت در شورایعالی 
فضای مجازی در اقلیت هستند، تاکید کرد: »برای حل مساله فیلترینگ 
باید یک تفاهم ملی داشته باشیم، بدون تفاهم ملی به دلیل اشکال قانونی، 
اگر دولت سایتی را هم باز کند با اولین ناآرامی اجتماعی باز این سایت ها به 
مشکل برخورده و بسته خواهد شد.« خبرآنلاین: ابوالحسن فیروزآبادی، 
دبیر پیشــین شــورایعالی فضای مجازی گفت:»فیلتر کارایی خودش را 
دســت داده و به نظر می رسد که ما برای مردم و کشور، هزینه های اضافی 

ایجاد کردیم.«
اینکه حامیان دولت در شورای عالی کم هستند، سخنی کاملا درست 
اســت، کما اینکه تندروها و مخالفان پزشکیان در این شورا هم دست از 
فشــار به دولت برنمی دارند. برای نمونه روز گذشــته رسول جلیلی یک 

چهره نزدیک به سعید جلیلی در شورای عالی فضای مجازی با بیان اینکه 
ویز را با نشــان، آمازون را با برخی ســرویس های داخلی خوب و آپارات 
را جایگزین یوتیــوب کردیم، گفت:»مردم هم از این موضوع خیلی راضی 
هستند.« اما از طرفی هم رضا تقی پور، عضو حقیقی شورای عالی فضای 
مجازی گفته اســت:»آقای رئیس جمهور بارها اعلام کرده اند که به کار 
کارشناسی اعتقاد دارند. بر همین اساس به عنوان یک کارشناس، معتقدم 
اگر دولت می تواند محتوای ضد اخلاقی که در داخل این ســکوها منتشر 
می شود را حذف یا مسدود کند و راه حل فنی برای این کار دارد، بیاید ارائه 

بدهد و فیلترینگ را بردارد.«
رفع محدودیت های فضای مجازی و برداشــته شدن فیلترینگ یکی 
از مهم ترین شــعار هایی بود که مسعود پزشــکیان، توانست با تکیه بر آن 
در انتخابات ریاســت جمهوری پیروز شود. تکاپو ها برای رفع فیلترینگ 
از مدتی قبل شــدت گرفته و در جلسه اخیر شورایعالی فضای مجازی، 
کمیته ای متشکل از اعضای این شورا برای بررسی رفع فیلترینگ تشکیل 
شد. همین امر نیز موافقان فیلترینگ را مقابل دولت به صف کرده است. 
البته رئیس جمهور پزشکیان در آخرین اظهارنظرش در این خصوص روز 
دوشنبه و در دیداری که حزب کارگزاران سازندگی داشت از این مهم خبر 
داد که در موضوع اینترنت و رفع فیلترینگ به نگاه مشــترک میان ســران 

رسیده ایم و در پی حل مشکلات این حوزه هستیم.

 Wچند صدایی فیلترینگ و فشار تندروها
شــورای عالی فضای مجــازی در تاریخ 1۷ اســفند 13۹0 به منظور 
ســامان دهی و مدیریت تحولات فضای مجازی تشکیل شد؛ شورایی که 
اعضای آن را دو گروه حقوقی و حقیقی تشــکیل می دهد که در بسیاری 
از تغییــر و تحولات فضــای مجازی تأثیرگذار اســت. اعضای حقوقی 
شــورای عالی فضای مجازی را رئیس مجلس شــورای اسلامی، رئیس 
قوه قضائیه، رئیس سازمان صدا و سیما، وزیر ارتباطات، وزیر علوم، وزیر 
آمــوزش و پرورش و معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور تشــکیل می دهند و حجت الاسلام سیدســعیدرضا عاملی، رضا 
تقی پور، رســول جلیلی، سیدعزت الله ضرغامی و محمدحسین انتظاری 
هم از اعضای حقیقی این شــورا هســتند. همچنین سیدمحمد آقامیری 

دبیری این شورا را برعهده دارد.
رئیس جمهور درحالی روز دوشــنبه خبر از نگاه مشترک میان سران 
داد که در مجلس هم که محمدباقــر قالیباف به عنوان رئیس مجلس در 
جلسات شورای عالی فضای مجازی شرکت می کند، تندروها حاشیه هایی 
ایجــاد کردند تا دولت را برای رفع فیلترینــگ در مضیقه بگذارند. به هر 
حــال در این مقطع کنونی، رئیــس و اختیاردار مســأله اینترنت، رئیس 
جمهور است بنابراین می تواند راسا نسبت به فیلترینگ تصمیم گیری کند 
و نیــازی به مصوبه ندارد. فیلترینگ با نظر مجلــس نبوده لذا قوه مقننه 
هــم نمی تواند آن را رفع کند یا تصمیم دیگــری بگیرد و باید منتظر رئیس 
دولت بماند. دولت سیزدهم با کمک مجلس یازدهم تصمیم گرفته بودند، 
فیلترینگ را تصویب کنند و حال هم دولت می تواند به آن ورود کند. نکته 
جالب توجه این است که سال گذشته و قبل از درگذشت ابراهیم رئیسی، 
منوچهر متکــی که الان در مجلس دوازدهم حضور دارد در این باره گفته 
بود:»مطلب اساسی ابهام در حوزه فیلترینگ است زیرا ندیدیم کسی این 
موضوع را گردن بگیرد. آقای رئیســی درباره رفع فیلترینگ نامه زد و در 
جلســه رئیس مجلس با فعالان فضای مجازی این افراد می شــنیدند اما 

پیگیری نمی شود؛ بنابراین ابهام وجود دارد که چه کسی فیلترینگ را ارائه 
می کند و درآمد ها کجا می رود.« ابهام در این موضوع در دو ســال اخیر 
وجود داشــت اما گویا این بار پیگیری برای ساماندهی به آن جدی است 
و حتی قالیباف هم راه صبــر را پیش گرفته تا ببیند که رئیس جمهور چه 

تصمیمی خواهد گرفت.
این درحالی است که کمتر از یک ماه پیش جمع محدودی از حامیان 
فیلترینگ اینترنــت در ایران با تجمع در تهران علیــه رفع فیلتر احتمالی 
شــبکه های اجتماعی اعتراض کردند و هیچ کس با این تجمع که به گفته 

اسکندر مومنی، وزیر کشور مجوزی هم نداشت، برخورد نکرد.
در صف مخالفان رفع فیلترینگ هم  برخی نمایندگان فعلی و ســابق 
مجلس هســتند هم برخــی چهره های خارج از مجلــس که عصبانیت 
خــود از رفع فیلترینگ را پنهان نمی کنند. به گزارش خبرآنلاین مصطفی 
میرسلیم، نماینده سابق مجلس و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
وقتی موقعیت کاســبان فیلترینگ را خطری می بیند از توئیتری استفاده 
می کنــد که خود فیلتر اســت. این نماینده ســابق مجلس که مثل خیلی 
دیگر از مســئولان کشور، دغدغه فیلترشــکن ندارد و بدون دردسر وارد 
فضای مجازی می شــود، در شبکه اجتماعی ایکس با کنایه از مخاطبان 
خود می پرســد: رفع ممنوعیت از گوشی اپل، تســهیل واردات خودرو و 
رفع محدودیت از فضای مجازی، چه پیامی برای عامه مردم و مشکلات 

روزمره معیشتی آنها دارد؟ 
مدیرکل حقوقی ســتاد امر به معروف کشور نیز در زمره مخالفان رفع 
فیلتر و معتقد اســت؛ »رفع فیلتر بدون داشــتن قانون درست و جامع و 
بازدارنده مانند این اســت که ویروس یا میکروبی را بدون واکســن وارد 
جامعه کنیم.« روزنامه کیهان نیز با اشــاره به شهادت سردار نیلفروشان 
و سیدحســن نصرالله نوشته است:»شنیده شده شــورای عالی فضای 
مجازی، رفع فیلتر برخی ســکوهای معاند را در دســت بررســی دارد. 
نمی شــود بخشی از نظام در برابر دشمن ســرمایه های بی بدیلی همچون 
نیلفروشــان ها و زاهدی ها را فدای امنیت کشور کند اما بخش دیگر نظام 
برای سکوهای اطلاعاتی دشمن، فرش قرمز پهن نماید. رفع فیلتر در این 

شرایط بزرگ ترین اقدام علیه امنیت ملی است.«
همچنین علــی نهاوندی، رئیس مرکز تحقیقــات اسلامی مجلس با 
اشاره به »ضعف های شورای عالی فضای مجازی«، شبکه های اجتماعی 
و پلتفرم های خارجی را »زمینه ایجاد سلطه کفار بر مسلمانان« دانسته و 
تاکید کرد که این نوع ســلطه از نظر فقهی و شرعی حرام است. رسانیوز 
هم در گزارشــی، انتقاداتی درباره رفع فیلترینگ بیان کرد. در این گزارش 
ضمن تاکید بر آسیب های شبکه های اجتماعی و پیشرفت دولت سیزدهم 
در شــبکه ملی اطلاعات، خواهان کنترل کامل دولت پزشکیان بر فضای 

مجازی شد.
نکته عجیب اینکه چندی اســت در مجلــس برخی نمایندگان تندرو 
نه تنها می خواهند فیلترینگ باشــد بلکه به دنبال طرح صیانت جدیدی 
هســتند که می تواند دولت را در مســیر تحقق وعده رفــع فیلترینگ با 
دست انداز روبه رو کند. در این خصوص حسنعلی اخلاقی امیری، عضو 
کمیســیون فرهنگی درباره پیشقدم شــدن مجلس برای ارائه یک طرح 
درباره ساماندهی فضای مجازی می گوید؛»فضای مجازی یک ظرفیت 
در حوزه های اجتماعی و اقتصادی اســت. بســیاری از مردم و جوانان 
امروزه با فضای مجازی درگیر هستند. مجلس، دولت و مردم از وضعیت 
ایجاد شــده، ناراضی هســتند و با این حساب کمیسیون فرهنگی با نگاه 
به فضای ظرفیتی فضــای مجازی و نارضایتی از وضعیت موجود،  در پی 
ارائه طرحی مختصر درباره قواعد و ضوابط حکمرانی در فضای مجازی 
است. در این باره طرحی در کمیته فضای مجازی ذیل کمیسیون فرهنگی 
در حال بررســی اســت و اگر این کمیته پیش نویس مربوطه را به صحن 
کمیسیون فرهنگی ارسال کند و در صحن نیز مصوب شود، در دستور کار 
مجلــس قرار می گیرد. وی پیش تر در مورد جزییات این پیش نویس گفته 
بود:»هرچند که این پیش نویس ارتباط مستقیمی با رفع فیلترینگ ندارد 

اما زمینه مناسبی برای پرداختن به موضوع فیلترینگ است.«
در عین حال و از آنجایی که مســعود پزشکیان از همان ابتدای شروع 
تبلیغاتش تا اکنون که رئیس دولت است بر رفع فیلترینگ تاکید کرده باید 

منتظر ماند و دید که این مهم راه به جایی خواهد برد یا خیر؟!

ینگ فیلتر رفع  ماجرای 

انتخاب خیرالموجودین
 عارف تاکید کرد که راهبرد دولت چهاردهم این است

که دولت گذشته را نقد نکند
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درها بسته نیست

دفتر نخست وزیر اسرائیل از سرویس اطلاعات عمومی )شاباک( 
خواســت برای عدم حضور او در جلســات بررسی پرونده های 
فسادش در دادگاه، گزارش امنیتی صادر کند. قرار است بنیامین 
نتانیاهو دوم دسامبر جهت بررسی پرونده های فساد ازجمله پرونده 
رشوه، خیانت در امانت و کلاهبرداری در دادگاه حاضر شود. دفتر 
نتانیاهو درخواســتش را اینگونه توجیه کرد که نتانیاهو نمی تواند 

برای مدت طولانی در مکان  ثابت و عمومی حاضر شود.

آموس هوکشتاین، فرســتاده آمریکا به لبنان که سه شنبه برای 
تکمیــل تلاش ها در جهت برقراری آتش بــس بین حزب الله 
و اســرائیل وارد بیروت شــده بعد از دیدار با نبیه بری، رئیس 
پارلمــان لبنان گفت:  فرصت واقعی بــرای پایان نزاع داریم و 
امیدواریم ظرف چند روز به راه حل برســیم. مذاکرات با نبیه 
بری ســازنده بود و بر پایبندی خود به تلاش جهت پایان این 

جنگ تاکید کردیم.

آنالنا بربــوک، وزیر امــور خارجه آلمان در جریان نشســت 
بروکســل با حضور وزرای خارجی کشورهای عضو اتحادیه 
اروپــا، چین را به وضع تحریم های بیشــتر تهدید کرد. در این 
نشست وزرای خارجه کشــورهای عضو اتحادیه اروپا درباره 
اطلاعات اخیری صحبت کردند که مدعی شده، چین درحال 
تامین کمک های نظامی برای روسیه در جنگ با اوکراین است. 

بربوک مدعی کمک های پهپادی چین به روسیه شده است.

تهدید چین در بروکسلهوکشتاین در بیروت مخمصه قضایی بی بی 

گــروه بین الملل: دو هفته از پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات ریاســت 
جمهــوری آمریکا می گذرد و همچنان جهان در حال تحلیل آینده روابط 
با دولت دوم وی هستند. در اروپا نگرانی ها از بازگشت »غول نیویورک« 
به صورت واضح قابل رویت اســت. چینی ها هم با حدث و گمان آغشته 
به شــک و تردید در حال رصد رفتار دولت دوم ترامپ هســتند. روس ها 
هم به نوعی سعی می کنند که کمتر از حد معمول خود را خوشحال نشان 
دهند؛ چراکه در این کشور هم دوگانه هایی در خصوص روابط آتی مسکو- 
واشنگتن وجود دارد که یکی از اصلی ترین موضوعات آن جنگ اوکراین 
است؛ چراکه وضعیت روس ها در شرایط فعلی همانند سال 2016 تا 2020 
که ترامپ در اتاق بیضی کاخ  ســفید حضور داشت، نیست. در منطقه هم 
کشورهای عربی ســعی کرده اند از ۴ سال پیش ارتباط خود با تیم ترامپ 
)به خصوص جرد کوشنر، داماد وی( را در حوزه اقتصادی حفظ کنند و 
گفته شده که معاملات سنگین تجاری در این مدت میان آنها جریان داشته 
که همین موضوع باعث تحکم روابط میان این دو طیف شــده و حالا هم 
آنها آرام به گوشه ای نشسته اند و منتظر تکیه زدن مجدد ترامپ بر صندبی 
قدرت هستند. در اسرائیل هم تکلیف مشخص است و نتانیاهو امید دارد 
که با پیروزی مجدد رفیق دیرینه خود، بتواند از این مخمصه خارج شود. 

در ایــران هم اوضاع و احوال به صورتی دیگر اســت. عده ای اعتقاد 
دارند که ترامپ و گزینه های »فول محافظه کار« وی برای کابینه جدیدش 
راهی برای مذاکره باقی نمی گذارند و باید تقابل در صدر فهرست اقدامات 
متقابل به اشکال گوناگون قرار گیرد و دسته ای دیگر هم معتقدند که باید 
با این تیم و ترامپ مذاکره کرد؛ به شرطی که منافع ملی ایران تامین شود. 

در همین زمینه مجیــد تخت روانچی، معاون سیاســی وزیر خارجه 
کشــورمان در مصاحبه خود با روزنامه فایننشال تایمز اعلام کرده که ایران 
باب مذاکره با دولت دونالد ترامپ را باز نگه داشــته اما در همین راســتا 
هشــدار داد که هرگونه تلاش واشنگتن برای اعمال دوباره سیاست فشار 
حداکثری و کسب امتیاز از ایران شکست خواهد خورد. به گزارش ایرنا، 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران به فایننشال تایمز گفت که تهدید و 
ارعاب در )رفع( بن بست دیرینه ایران و غرب بر سر برنامه هسته ای تهران 
بی اثر خواهد بود. تخت       روانچــی با زودهنگام خواندن گمانه زنی در مورد 
ماحصــل تعامل احتمالی میان ایران و آمریکا در دولت ترامپ، افزود: در 
مورد مذاکرات، لازم اســت که سیاست آمریکا را ملاحظه کرده و تصمیم 
بگیریم که چگونه به آن واکنش نشان دهیم. در حال حاضر مساله اصلی 
آن اســت که دولت جدید چه رویکردی در قبال ایران، مساله هسته ای، 

امنیت منطقه و خاورمیانه خواهد داشت. 
معاون سیاســی وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران در ادامه گفت: 
برجام هنوز می تواند مبنای مذاکرات بوده و با به  روزرسانی، واقعیت های 
جدید را منعکــس کند. بارها اعلام کرده ایم که اگر طرف های دیگر عمل 
به تعهدات خود را از سر بگیرند، ما نیز مایلیم که چنین کنیم. وی افزود: 
همان طور که )با آن توافق( ثابت کردیم، ما طرفدار مذاکرات هســتیم. اما 
چه کســی در گذشته مذاکرات را به شکست کشاند؟ دولت ترامپ بود که 
حاضر به مذاکره نبود. تخت روانچی همچنین هشــدار داد که اگر ترامپ 
دوباره رویکردی سختگیرانه در پیش گیرد، »فشار حداکثری با مقاومت 

حداکثری روبه رو خواهد شد«.
این دیپلمات ارشــد ایران گفت: ما به دور زدن تحریم ها ادامه خواهیم 
داد؛ به شــرکای تجاری خود تنوع خواهیم داد و روابط منطقه ای خود را 
برای حفظ آرامش تحکیــم خواهیم کرد. تخت روانچی در زمینه احتمال 
تحریم های شــدیدتر نفتی علیه ایران در دولــت دوم ترامپ گفت: گرچه 
ممکن اســت تحولاتی رخ دهد اما منجر به تغییرات چشمگیر نخواهند 
شــد. اگر دولت ترامپ تصمیم بگیرد که دوباره سیاست فشار حداکثری 
را در بازار نفت دنبال کند حتماً شکســت خواهد خورد. در دنیای امروز 
هیچ کشوری نمی تواند شــروط خود را بر کل جامعه جهانی دیکته کند. 
وی افزود: در حال حاضر امیدواریم که او )دونالد ترامپ( آن اشــتباه را 
تکرار نکند چراکه نتیجه آن تفاوتی نخواهد کرد. معاون سیاسی وزیر امور 

خارجه گفت: دولت ترامپ ادعا کرد که در )دولت نخست( ایران را به میز 
مذاکره می آورد اما نتوانســت. بستگی به خودشان دارد که همان رویکرد 
را برای ۴ سال دیگر اتخاذ کرده و دوباره شکست بخورند. با این حال این 

یک کار غیرمنطقی است.
تخت روانچی در ادامــه گزارش های اخیر در مورد دیدار امیرســعید 
ایروانی، سفیر ایران در سازمان ملل با ایلان ماسک، کارآفرین آمریکایی 
و متحد نزدیک ترامپ را تکذیب کرد و گفت: چنین دیداری انجام نشده 
است. اگر چنین دیداری برگزار می شد بسیار شفاف عمل می کردیم. وی 
افزود که سفیران ایران معمولًا با چهره های غیررسمی مانند دانشگاهیان 
ملاقات می کنند. معاون سیاســی وزیر خارجه کشــورمان درباره پرونده 
شــهادت سردار قاسم ســلیمانی نیز گفت: قوه قضاییه ما روند قانونی را 
آغاز کرده و بر اساس اصولمان این مسیر را ادامه خواهد داد. تخت روانچی 

گفــت: ما به حمایت از جنبــش مقاومت ادامه می دهیم. این سیاســت 
جمهوری اسلامی است و تغییر نخواهد کرد. 

 Wاروپا و رویارویی جدید؟
اظهارات معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان به صورت واضح این 
پیام را مخابره می کند که تهران در حال رصد وضعیت موجود است و تازه 
با ورود ترامپ به کاخ ســفید )20 ژانویه 2025( باید منتظر بود و دید که 
اقدامات واشــنگتن چگونه در قبال ایران اجرای خواهد شد. نکته مهم 
در اظهارات تخت روانچی اشاره به بی اثر بودن »تئوری فشار حداکثری« 
اســت. او صراحتاً و با اســتناد به تجریــه دولت اول ترامــپ در میانه 
ســال های 2016 تا 2020 به این مساله پرداخت که تکرار همان سناریوی 
قدیمی می تواند به هر ترتیب باز هم به شکست منجر شود که در خصوص 
فروش نفت ایران هم بدان اشــاره کرد. در این میان باید توجه شــود که 
ترامپ و تیم وی با اعمال این فشارها در دور اول ریاست جمهوری خود 
نتوانســتند ایران را از این طریق پای میز مذاکره بیاورند و به همین دلیل 
است که در داخل ایران و حتی ایالات متحده به دنبال آن هستند تا به وی 
بفهمانند که برای مذاکره، اعمال محدودیت های سختگیرانه علیه تهران 
نتیجه عکس خواهد داد. با تمام این مسائل اما در اروپا، اتفاقات دیگری 
در حال رخ دادن اســت و به نوعی شــاهد آن هستیم که این کشورها باز 
هم در حال تکرار یک ســناریو قدیمی یعنی »اعمال تحریم« هستند. به 
عنوان مثال )دوشنبه( شورای اروپا با تکرار ادعای حمایت نظامی ایران 
از جنگ روســیه در اوکراین و آنچه گروه های مسلح و نهادها در منطقه 
غرب آســیا و دریای سرخ خوانده شده، تحریم های تازه ای را علیه افراد 
و نهادهای ایرانی اعمال کرد. به گزارش ایســنا در بیانیه شورای اروپا در 
این باره آمده اســت: این اقدام اضافی اســتفاده از کشتی ها و بنادر برای 
انتقال هواپیماهای بدون سرنشین)پهپادهای( ساخت ایران، موشک ها 
و فناوری ها و قطعات مرتبط با ایران را هدف قرار می دهد. شورای اروپا 

اعلام کــرد: تصمیم امروز صادرات، انتقــال، تامین یا فروش قطعات به 
کار رفته در توســعه و تولید موشک ها و پهپادها از اتحادیه اروپا به ایران 
را ممنوع می کند. این بیانیه می افزاید: اتحادیه اروپا همچنین ممنوعیت 
انتقالــی اعمال کرده که حمل ونقل از طریــق بنادری که تحت مالکیت 
افراد و نهادهای تحریم شده هستند یا توسط آن ها اداره می شوند یا برای 
انتقال پهپادها و موشــک های ایرانی یا فناوری های و قطعات مرتبط به 
روسیه استفاده می شوند را ممنوع می ســازد. این اقدام شامل دسترسی 
به تاسیســات بنادر و تنگه هایــی مانند امیرآباد و انزلــی و ارائه هرگونه 
خدمات به کشتی ها می شود. مورد آخری باید به استثنای کشتی هایی در 
نظر گرفته شود که برای کمک به اهداف امنیت دریایی یا بشردوستانه یا 
رخدادهایی که تاثیری جدی بر سلامت انسانی، ایمنی یا محیط زیست 
دارند، فعالیت آن ها مورد نیاز اســت. همچنین دولت انگلیس )دوشنبه( 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران، کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران و 
کشــتی باری روسی »پورت اُلیا-3« را با ادعای نقش داشتن در تحویل 
تسلیحات ایرانی از جمله پهپادها به روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین 
تحریــم کرد. تحریم های انگلیس علیه این نهادهای ایرانی در پی تحریم 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی و مدیر آن همچنین سه شرکت کشتیرانی 
روســی از ســوی اتحادیه اروپا به همین بهانه انجام شده است. این در 
حالی است که ایران بارها تاکید کرده  برخلاف متحدان غربی اوکراین که 
آشــکارا به مداخله نظامی در این جنگ می پردازند از هیچ یک از طرفین 
این درگیری حمایت نمی کند و آماده میانجیگری برای حل وفصل سیاسی 

این درگیری است. 
در این راســتا اســماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
جمهــوری اسلامی ایران )سه شــنبه( وضع تحریم های جدید از ســوی 
اتحادیه اروپا و انگلیس علیه تعدادی از اشخاص حقیقی و حقوقی ایرانی 
از جمله شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران به ادعای واهی ارسال 
موشک بالستیک به روســیه را اقدامی ناموجه و مغایر با موازین حقوق 
بین الملل و نیز ناقض تعهدات اتحادیه اروپا و انگلیس وفق برجام دانست 

و آن را به شدت محکوم کرد. 
بقایــی با رد مجدد ادعاهای مطرح شــده توســط اتحادیه اروپایی و 
انگلیس مبنی بر انتقال موشک بالستیک از سوی ایران به روسیه گفت: در 
حالی  که رئیس جمهور اوکراین خود اذعان کرده که هیچ موشک بالستیک 
ایرانی به روسیه صادر نشده اســت، اقدام اتحادیه اروپایی و انگلیس در 
اعمال تحریم علیه ایران به این بهانه به هیچ عنوان قابل توجیه نبوده و فاقد 

هر نوع مشروعیت یا مبنای قانونی یا منطقی است. 
بقایی تاکید کرد که تحریم های اتحادیه اروپایی و انگلیس علیه ایران 
به ویژه تحریم های وضع شــده علیه هواپیمایی کشــوری و تحریم های 
اخیر علیه شرکت کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران که منافع و حقوق 
بنیادیــن ایرانیان را تحت تاثیر قرار می دهــد، مصداق بارز نقض نظام مند 
حقوق  بشــر بوده و مســئولیت بین المللی بانیان و واضعان این تحریم ها 
را موجــب می شــود. ســخنگوی وزارت خارجه تصریح کــرد: آزادی 
کشتیرانی و تجارت دریایی از اصول بنیادین حقوق بین الملل دریاهاست 
و بر این اساس مســئولیت بین المللی طرف های اروپایی در قبال نقض  
حقــوق بین الملل محرز اســت. بقایی همچنین با تقبیح سیاســت های 
مداخله جویانه اتحادیه اروپایی و انگلســتان در روابط مشروع و قانونی 
دولت هــا در حوزه های دفاعی- نظامی، تاکیــد کرد: جمهوری اسلامی 
ایران برای تامین منافع و امنیت ملی خود از همه ظرفیت های همکاری با 

شرکای خود استفاده خواهد کرد. 
از ســوی دیگر به گزارش ایســنا، خبرگزاری فرانســه اعلام کرد که 
دیپلمات های غربی )سه شــنبه( مدعی شــده اند 3 کشور اروپایی عضو 
برجام با حمایت آمریکا برنامه دارند بــا ادعای همکاری ضعیف ایران با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در نشست فصلی شورای حکام آژانس که 
قرار اســت از فردا 20 نوامبر )30 آذر( برگزار شــود، اقدامی تنبیهی علیه 

ایران انجام دهند.

مجید تخت روانچی، معاون سیاسی وزیر خارجه در گفت وگو با فایننشال تایمز اعلام کرد
 که ایران درهای مذاکره با دولت دونالد ترامپ را باز نگه داشته است

دیدگاه: گزارش خارجی

تقاب اتمی پوتین ل
رئیس جمهور روسیه چرا دکترین هسته ای 

به روزرسانی شده را امضا کرد؟

ولادیمیر پوتین دکترین هســته ای به روزرسانی  شده 
روســیه را تایید کرد. این اصلاحــات جدید بیان می کند 
اگر روســیه هدف حمله متعارفی قرار گیرد که با حمایت 
یک کشور مجهز به سلاح هســته ای انجام شده باشد، 
ممکن است به فکر استفاده از سلاح های هسته ای باشد. 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه روز سه شنبه 1۹ 
نوامبــر )2۹ آبان 1۴03( فرمانی را به امضا رســاند که به 
موجب آن، مســکو از این پس اجازه خواهد داشــت تا 
علیه »یک کشور غیرهسته ای« به شرط اینکه آن کشور 
از حمایت قدرت های هســته ای برخوردار شــده باشد 
از تســلیحات هسته ای خود اســتفاده کند. این تصمیم 
با هزارمیــن روز از عملیات نظامی روســیه در اوکراین 
مصادف است و یک روز پس از موافقت واشنگتن برای 
اســتفاده کی یف از موشــک های دوربرد آمریکایی علیه 
تاسیسات نظامی روسیه در خاک روسیه گرفته می شود. 
این دکترین به روز شده هســته ای روسیه، تهدیداتی که 
کرملین را به فکر حمله هســته ای وادار می کند، ترسیم و 
بیان می کند که هر گونه حمله با موشــک های متعارف، 
پهپادها یا هواپیماهای دیگر می تواند مطابق با این معیارها 
در نظر گرفته شود. همچنین گفته شده که هرگونه تجاوز 
به روسیه توسط کشــوری که عضو یک ائتلاف است از 
دید مسکو به  عنوان تجاوز به روسیه توسط کل آن ائتلاف 

تلقی خواهد شد.
کرملیــن پیش تر در روز سه شــنبه اعلام کــرده بود که 
تغییراتی در دکترین هســته ای روســیه تنظیم شــده و در 
صورت لزوم رسمیت خواهد یافت. این امر نگرانی مسکو 
در مــورد تصمیم اخیر آمریکا در مورد حملات موشــکی 
از اوکرایــن را نشــان می دهــد. دمیتری پســکوف، دبیر 
مطبوعاتی کرملین در اظهاراتی که روز سه شــنبه منتشر 
شد به خبرگزاری دولتی تاس گفت: »اصلاحات دکترین 
هســته ای روسیه اساســاً آماده اســت و در صورت لزوم 
رســمیت خواهد یافت«. کرملین روز دوشــنبه خبرهای 
منتشر شــده غیررســمی درخصوص تصمیم دولت جو 
بایدن، رئیس جمهوری ایالات متحده مبنی بر اجازه دادن 
به اوکراین برای شلیک موشــک های آمریکایی به عمق 
روســیه را »بی پروا« خواند و هشدار داد که مسکو تلافی 
خواهد داد. روسیه که 1000 روز پیش تهاجم تمام عیار خود 
به اوکراین را آغاز کرد، بارها هشــدار داده است که غرب 
از طریق بازی با محدودیت هایی که یک قدرت هسته ای 
ممکن است تحمل کند یا نه با آتش  بازی می کند. ولادیمیر 
پوتین در ماه سپتامبر گفت که مجوز غرب در مورد استفاده 
کی یف از موشک های دوربرد به معنای »مشارکت مستقیم 
کشــورهای ناتو، ایالات متحده و کشــورهای اروپایی در 
جنگ اوکراین« است چراکه عملًا زیرساخت های نظامی 
و پرسنل ناتو در هدف گیری و شلیک موشک های یاد شده 
دخیل خواهند بود. تصمیم جــو بایدن پس از رایزنی های 
چندین ماهه ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین 
برای اســتفاده از سلاح هــای آمریکایی بــرای حمله به 
سایت های نظامی روســیه در اعماق خاک روسیه اتخاذ 
شــد. رویترز گزارش داده که تصمیم ایالات متحده عمدتاً 
در پاســخ به استقرار نیروهای زمینی کره شمالی در خاک 
روسیه گرفته شده است. روسیه جنگ خود در اوکراین را 
یک »عملیات ویژه نظامی« می خواند، درحالی که کی یف 
و متحدان غربی اش آن را یک »غصب سرزمینی بی دلیل 
و امپریالیستی« می نامند. نیروهای روسی هم اکنون حدود 
یک پنجم خاک اوکراین را در تصــرف خود دارند و اخیراً 
به ســرعت درحال پیشروی سرزمینی هستند. هزاران نفر 
در جنگ کشــته شــده اند که اکثریت قریب به اتفاق آنها 
اوکراینی هســتند. پوتین تنها چند هفتــه قبل از برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در ماه نوامبر دستور داد 
که دکترین هسته ای روسیه را تغییر دهند تا بگوید هر حمله 
متعارف به روســیه با کمک یک قدرت هسته ای می تواند 

به عنوان حمله مشترک به روسیه در نظر گرفته شود.
یورونیوز
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دریچه: تحلیل عادات

فراموشی تعلق ها
بی اعتنایی و عدم حمایت صنفی چرا؟ 

یکی از مهم ترین موضوعاتی که در زندگی با آن همواره سروکار 
داریم موضوع حمایت از هم دیگر اســت. از حمایت های ســاده 
بگیرید مثل تعارف صندلی به یک کهن ســال تا حمایت مالی از 
دیگــران. در برخی موارد هم این انتخاب مراتب بالاتری دارد، در 
این مرحله تعلق به یک گروه اجتماعی شــغلی یا صنفی موجب 
می شود که افراد بیشتر به حمایت از هم توجه کنند. به عنوان مثال 
اگر کسی درخواســت ملاقات با ما را داشته باشــد به او احترام 
گذاشــته و از ملاقات با او ابراز خرســندی خواهیم کرد اما اگر 
او از اقوام یا دوســتان و یا هم صنف های نزدیک باشد و بخواهیم 
او را تحویل بگیریم، شــام یا ناهار نگه اش داشــته و وقتی هم که 
می رود یک کادو به او می دهیم. این روش نشــان گر صمیمیت و 
اوج ارتباط انسان ها در یک جامعه است. متأسفانه باید ابراز کرد، 
حمایت اجتماعی به ویژه در گروه های اجتماعی و صنفی بســیار 
ضعیف شــده اســت. در به وجود آمدن چنین وضعیتی، طیفی از 
عوامل تأثیرگذار از جمله تضعیف وابستگی های فکری و عاطفی، 
مسایل سیاسی، اجتماعی- اقتصادی، فرهنگی و حتی رسانه ها 
از رسمی گرفته تا شبکه های مجازی، نقش دارند. از طرف دیگر 
ارتباطات رودرو و چهره به چهره نیز تضعیف شده و این موضوع 
منجر به تضعیف روابط احساســی شــده اســت. به بیان دیگر 
دورافتادگی مردم از هم و البته این احساس کاذب که »پیام دادم« 
یا »لایکش کردم« موجب شــده تصور کنیم، روابط انسانی ما با 
دیگران مانند سابق است درحالی  که رابطه چهره به چهره )به ویژه 
در میان ایرانی ها و شــرقی ها( نقش اساسی در دوام وقوام روابط 
اجتماعی داشــته است. درک اهمیتِ تقلیل سطح روابط انسانی 
ما را قادر می سازد، متوجه شویم که چگونه ویژگی های شخصی، 
شایســتگی ها و ویژگی های عاطفی، اقتصــادی و اجتماعی بر 
ادراکات و ترجیحات افراد نسبت به یکدیگر تأثیر می گذارد. علاوه 
بر این ما نقش تأثیر اجتماعی ازجمله تأثیر شبکه های اجتماعی، 
خانواده و جامعه را در شکل دهی رفتار افراد نباید فراموش کنیم. 
یکی از مهم ترین دلایل کاهــش اعتماد و حس کمک به دیگران 
رابطه بین وضعیت اجتماعی- اقتصادی و تصمیمات افراد است 
که البته موضوعــی پیچیده و چند وجهی اســت اما به برخی از 
دلایل می توان اشــاره کرد. درآمد: درآمد می تواند عامل مهمی در 
تصمیم گیری افراد در زمینه مشارکت عملی  باشد. تحقیقات نشان 
داده، سطح درآمد می تواند ترجیحات فرهنگی و رفتار اجتماعی را 
به روش های مختلف شکل دهد. افراد با درآمد بالاتر در مقایسه با 
افرادی که درآمد کمتری دارند، تمایل بیشتری به مشارکت دارند. 
تحصــیلات: تحصــیلات می توانــد تأثیــر قابــل توجهی بر 
تصمیم گیری افراد و حمایت از دیگران داشته باشد. در واقع افراد 
با سطح تحصیلات بالاتر احتمال بیشتری برای حمایت از دیگران 
دارند. از طرف دیگر این مشــارکت فزاینده به آن ها اجازه می دهد 
تا تأثیر بیشــتری بر روند زندگی خود داشته و تصمیمات شان را بر 

گاهانه تری از موضوعات مورد نظر شکل دهند. اساس درک آ
آمــوزش: نکتۀ مهم دیگــر موضوع آموزش اســت. افراد در 
خانــواده، گروه های اجتماعی و صنفی باید آموزش مناســب 
برای هم کاری و هم یاری دیده باشــند زیرا آمــوزش آن ها را به 
مهارت هــای تفکر انتقادی، دسترســی به اطلاعــات و درک 
وســیع تر از مســائل اجتماعی مجهز می کند کــه می تواند در 

تصمیم گیری های آن ها نقش داشته باشد.
ایدئولوژی سیاســی: ایدئولوژی سیاســی به مجموعه ای از 
باورها، ارزش ها و اصولی اطلاق می شــود که دیدگاه فرد را در 
مورد مســائل اجتماعی، اقتصادی و سیاســی شکل می دهد. 
این ایدئولوژی ها اغلب با احزاب یا جنبش های سیاسی خاص 
هم سو هستند. مشــارکت اجتماعی یا حمایت از دیگران باید 

جایگاه ویژه ای در این رویکردهای اعتقادی داشته باشد.
ویژگی های شخصیتی: ویژگی های شخصیتی نیز می توانند 
نقش مهمی در شکل دهی به تصمیمات افراد داشته باشند. در 
واقع ویژگی های شخصیتی خاص با جهت گیری های فرهنگی 
و اجتماعی خاص و حمایت از دیگران مرتبط است. به عنوان 
مثال افراد با ســطوح بالاتری از دیدگاه هــای هم یاری تمایل 
بیشــتری به پذیرش ایده های جدید دارند و به احتمال زیاد از 

دیگران حمایت می کنند.
هویت اجتماعی: هویت اجتماعی نقش مهمی در شکل دادن 
به تصمیمات افراد دارد. هم ذات پنداری افراد با گروه های دیگر 
می تواند بر رفتار اجتماعی آنها تأثیر بگذارد. اما در واقع نقش و 
کارکرد حمایت اجتماعی زمانی ملموس تر می شود که یک فرد 
درخواســت حمایت کند اما جوابی نگیرد. در این زمان کاملًا 
روشن می شود که حمایت اجتماعی می تواند به ما کمک کند تا 
با موانع کنار بیاییم، مشکلات خود و دیگران را حل کنیم، عزت 
نفس را بهبود بخشیم و حتی مشکلات سلامتی و استرس را در 

جامعه مدیریت کنیم.

حسن محرابی
پژوهش گر

در جریان بازدید از نمایشگاه »چشم در چشم« در موزۀ 
هنرهای معاصر تهران، آســیب های جدی بر برخی از آثار 
هنری گنجینۀ موزه شــامل تاب برداشتن و اعوجاج های 
شــدید در آثــار، کپک زدگی، باقی مانــدن رد رطوبت بر 
شیشــه و شکســتگی قاب و .... در آثاری از هنرمندان 
مشهور جهان مانند »اندی وارهول«، »هانری ماتیس«، 
»روی فاکس لیکتنستاین«، »پیر بونار«، »چاک کلوز«، 
»ادوارد مونش«، »آنتونیو ســائورا«، »سالوادور دالی«، 
»خــوان میــرو« و »علی رضا اســپهبد«، توجه و حیرت 
نویسنده را به خود جلب کرده که سوالات مهمی را دربارۀ 

شیوۀ نگهداری این آثار مطرح می کند.
با توجه به این که برخی آثار چاپ هایی با نسخه محدود 
و دارای ارزش مــادی در بازارهــای جهانی بوده و برخی 
مانند آثار »وارهول« اصل اثر محســوب می شود، پرسش 
اصلی این اســت که چگونه آثاری بــا این ارزش هنری و 
تاریخی دچار چنین آســیب هایی شــده اند؟ آیا مسئولان 
مــوزه در دوره ای که چنین اتفاقی افتــاده از این موضوع 
گاه بوده انــد و آن را از اذهــان عمومی مخفــی کرده اند  آ
یا از موضوع کلًا بی اطلاع بوده و در پســت اشــتباهی به 

مسئولیت برگزیده شده اند؟
آیا این حادثه تنها بخش کوچکی از یک مشکل بزرگ تر 
است و آثار بیشتری در گنجینۀ موزه دچار آسیب شده  و اگر 
چنین است، لیست این آثار آسیب دیده و شدت آسیب چه 
زمانی برای عموم منتشــر خواهد شد؟ نکتۀ مهم دیگر این 
اســت که در شیوۀ نگهداری این آثار چه تغییرات عمده ای 
صورت گرفته که باعث بروز چنین مشــکلاتی شده است؟ 
این تغییرات چه بوده  و چه عواملی در بروز این آســیب ها 
نقش داشــته  است و مســئولان جدید موزه چه اقداماتی 

برای رفع این مشکل انجام داده  یا در نظر دارند؟
آیا شــرایط نگهداری آثــار هنری در مــوزه مطابق با 
استانداردهای جهانی اســت؟ و اگر چنین ادعایی وجود 
دارد باید پرســید با کدام اســتاندارد جهانی این آسیب ها 
قابل توجیه اســت و مســئولیت این اتفاقات متوجه چه 
کســانی اســت و آیا مســئولان فرهنگی و هنری کشور 
پاسخ گوی این کوتاهی ها هســتند؟ آیا می توان با عباراتی 
چون »حادثه غیرقابــل پیش بینی« و »قدیمی بودن آثار« 

از کنار این موضوع گذشت؟
چرا پس از این اتفاقات مســئول گنجینه و مدیر وقت 
مــوزه توبیخ و عــزل نشــده اند و حتی مســئول گنجینه 
هم چنان در پست ســابق خود در حال خدمت است؟ آیا 
این اشــخاص ناکارآمدی خود را با وضعیــت به بار آمده 
برای مقامات بالادســتی خود ثابت نکرده اند؟ آیا این گونه 
اهمال کاری هــا در مــواردی که موضــوع منافع فرهنگی 
عمومی و بیت المال مطرح اســت، قابل گذشت و نادیده 

گرفتن است؟
آثار هنری موجــود در گنجینه موزه، تنها متعلق به یک 
فرد یا نهاد خاص نیســت؛ بلکه تمــام و کمال آن میراث 
فرهنگی این ملت به  شــمار می آید و بایــد با نهایت دقت 
و حساســیت از آن ها محافظت شــود. با نگاهی به دیگر 
موزه های معتبر جهانی، خواهیم دید که قدمت یک اثر به 
 هیچ وجه دلیل موجهی برای آســیب دیدن آن نیست. این 
موزه ها با استفاده از فناوری و دانش روز، شرایطی را فراهم 

می کنند تا آثار هنری برای نسل های آینده حفظ شود.
در شــرایط کنونی، شفاف ســازی کامل دربارۀ علت 
بروز این آســیب ها و اقدامات انجام شده برای جلوگیری 
از تکــرار آن  از اهمیت فوری و ویژه ای برخوردار اســت. 
هم چنین، مســئولان مربوطه باید پاســخ گوی این مسأله 
باشند چراکه پاسخ گو شــدن مقصرین این اتفاق می تواند 

در عدم تکرار آن نقش بازدارنده مهمی داشته باشد.
نکتۀ آخــر این که آثار هنری مانند تمام اشــیاء بی جان 
توان و تحمل محدود و مشــخصی دارند و مانند انســان 
از گوشــت و پوست و استخوان نیســتند که در زیر فشار 
سوءمدیریت ها و بی مسئولیتی های ناشی از تقسیم پست 
و مقام بین افراد نالایق، دوام بیاورند و خود را تکثیر کنند. 
به امید روزی که وضع و اوضاع بهتر شود تا شخصی لایق 

به مقام مدیریت فرهنگی کشور برسد.

تهدید آثار موزۀ هنرهای معاصر تهران و لزوم پاسخ گویی مسئولان

غم موزه

امید شلمانی
هنرمند هنرهای تجسمی

تابلو متفکر توانا ۱۹۶۶ از خوان میرو؛ تاب برداشــتن و اعوجاج شــدید در اثر رد رطوبت بر روی شیشــه که در قسمت های مشکی در خط صلیبی 
سمت راست و بالای تصویر کاملًاً مشهود است. در نمای بسته تر از اثر هم می توانیم به غیر از اعوجاج ایجاد شده به دلیل رطوبت، شکستگی 

قاب را نیز در سمت چپ تصویر ببینیم.

تابلو Butterflies Of Anti-Matter از سالوادور دالی؛ اعوجاج های شدید در اثر و شکستگی  و آسیب های شدید بر سطح اثر که در این
 دیتیل بیشتر مشخص است. در عکس دوم اعوجاج های شدید اثر و شکستگی از زاویه ای دیگر قابل مشاهده است.

پرترۀ مائو و پرترۀ میک جگر از اندی وارهول؛ آسیب های جدی و اعوجاج های شدید در این دو اثر هم قابل مشاهده است.
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با اینکه پخش برنامه »شــیوه« پس از پنج قسمت متوقف 
شــد و هنوز زمان پخش دوباره آن مشــخص نیســت, پیمان 
جبلی رییس ســازمان صدا و سیما می گوید پخش برنامه های 

گفتگو محور متوقف نشده است!
جبلی در حاشیه مراســی درباره توقف برنامه »شیوه« و از 
سرگیری پخش آن در این بار توضیح داد: »این برنامه ها متوقف 
نشده بودند که بخواهند از سر گرفته شوند. فصل های مختلف 
برنامه هــا پس از تکمیل، دوباره آغاز می شــوند. برنامه »جام 
جم« از سر گرفته شد و برنامه »شیوه« نیز ان شاءالله به زودی 
شروع خواهد شد. تمامی برنامه های گفتگو محوری که موفق 
بوده اند، حتماً ادامه خواهند یافت. حتی برنامه هایی که نواقصی 
داشتند، نواقص آن ها برطرف خواهد شد. در عین حال حتماً 

برنامه های جدید نیز اضافه خواهند شد.«

 Wابراز ناراحتی مدیر رسانه ملی از برخورد با مهمانان
این در حالی است که فصل تازه برنامه »جام جم« هم مانند 
قبل به صورت مناظره میــان موافقان و مخالفان یک موضوع 
برگزار نمی شود و بیشتر مدیران ســازمان در این برنامه حضور 
دارند تا به تشریح فعالیت های خود بپردازند. از سوی دیگر مدیر 
رســانه از برخوردهایی که با مهمانان برنامه صورت گرفته ابراز 
ناراحتی می کند. اشاره او به علی انتظاری جامعه شناس است 
که پس از اظهاراتی درباره مهســا امینی از سمتش در دانشگاه 
برکنار شــد و بعد هم عذرخواهی کرد؛ اما در این فاصله برنامه 
»شیوه« بار دیگر به آنتن برنگشت. جالب اینجاست که رییس 
سازمان صدا و ســیما از این اتفاق ابراز ناراحتی می  کند اما او 
به همراه دیگر مدیران صدا و ســیما هیچگاه از اظهار نظر این 
مهمان برنامه ابراز تاســف نکردند و پس از برخوردی که با او 
شد, تصمیم شــان این بود که از ادامه پخش »شیوه« جلوگیری 
کنند. جبلی در این باره می گوید: »فشارهایی ممکن است وجود 
داشــته باشد. برخی از عزیزانی که در برنامه ها حضور داشتند، 
اظهار نظرهایی کرده اند و بلافاصله با آن ها برخورد شده است؛ 
موضوعی که در فضای بیرون از رســانه رخ داده اســت. با این 
حال نه تنها ادعا، بلکه عملکرد صدا و سیما در سه سال گذشته 
نشان داده است که تمامی برنامه های گفتگو محور، برنامه هایی 
که به مسائل و مشــکلات پرداخته اند و پیشنهاداتی برای حل 
مشکلات ارائه کرده اند، همواره با دیدگاه ها و نگاه های مختلف 
در حوزه های اقتصادی، سیاســی، فرهنگی و اجتماعی همراه 
بوده اند. اگــر محدودیتی در این زمینه وجود دارد، چه از طرف 
کارشناسان و مهمانان باشد و چه به دلیل فشارهایی که از بیرون 
بر برخی از افراد و کارشناســان وارد می شــود، ما این چالش 
را درک می کنیم. این مســئله ای اســت که برخی افراد به دلیل 
فشارهای خارج از فضای رسانه ملی و فضای ساخته شده برای 

آن ها در نظر گرفته شده، با آن مواجه هستند.«

 Wسریال های حساس از نگاه پیمان جبلی
برخی ســریال های امنیتی که تلویزیون دســت به تولید 
آنهــا می زنند از جمله »تــرور« و »روز خون« که این اواخر 
پخش شد, علاوه بر اینکه سردستی ساخته می شوند, توسط 
کارگردانانی جلو دوربین می روند که تجربه لازم برای ساخت 
چنین آثاری را هم ندارد.  جبلی در پاســخ به پرســش دیگر 
خبرنگار مهر دربــاره کیفیت پایین برخــی از مجموعه های 
جاسوســی از جملــه »روز خــون« نیز توضیــح داد: »این 
مجموعه یک مینی ســریال بود که به نظر می رســد در زمان 
کوتاهی تولید شــده است. حادثه ای که ســال گذشته اتفاق 
افتاده بود، امســال داستان آن تولید شد. من خواهش می کنم 

که اجازه دهیم استعدادهای استانی پرورش پیدا کنند و به آن ها 
کمک کنیم. حتی اگر نقدی هم داریم، نقدمان امیدوارکننده 
و رو به جلو باشــد. به هر حال، مــا مجبوریم این دایره تولید 
را گسترش دهیم، به ویژه در کارهایی که هزینه های سنگینی 
دارند. ما باید این دایره را گســترش دهیم و ما هم ریسک آن 
را می پذیریم. من خواهش می کنم شما هم در رسانه ها کمک 
کنید، هم تشویق کنید و هم نقدها را بیان کنید. ایرادی ندارد، 
ولی به هر حال، مجموعه هایی که خارج از حوزه ســیما فیلم 
تولید می شــوند، ممکن اســت که به لحاظ کیفیت به آن ها 
انتقاداتی وارد شــود. اما حتماً این یک گام شجاعانه و رو به 
جلو است که ما تولید سریال را محدود به تهران و سیما نکنیم 

و باید از آن ها حمایت کنیم.«
جبلی در حالی این اظهارات را مطرح می کند که انگار برای 
او و ســایر مدیران تلویزیونی مضامینی که در این سریال ها به 
آن پرداخت می شود, اهمیتی ندارد. سریال »ترور« درباره ترور 
ناموفق شهید سردار سلیمانی در منزلش در کرمان ساخته شد 
و »روز خون« درباره حادثه تروریستی شاهچراغ. جبلی چطور 
می گوید که ریسک ساخت چنین مجموعه هایی را می پذیرد و 
آنها را به عنوان آزمون و خطــای تلویزیون قبول می کند؟ این 
ســریال ها درباره مهم ترین حوادث تروریســتی این سال های 
اخیر ســاخته شده اند و مدیر صدا و ســیما باید با حساسیت 
ویژه ای این ســریال ها را وارد پروســه ساخت کند. اما تجربه  
نشان داده مدیران نه به عنوان تجربه هایی ماندگار بلکه به عنوان 
بیلان کاری خود و سپردن تولید ســریال به خارج از تهران به 
چنین موضوعاتی نگاه می کنند. به همین دلیل است که جبلی 
از تولید چنین مجموعه هایی به عنوان یک گام شــجاعانه یاد 
می کنــد و اصلا به این موضوع توجه ندارد که موضوعات مهم 
و حســاس باید توسط کارگردانان و چهره های کاربلد تولید و 
جلو دوربین فرستاده شوند. این سریال ها چنان ازکیفیت پایینی 
برخوردار بودند که رسانه های ارزشی هم به آنها انتقاد کردند و 
حتی مهدی صبایی بازیگر »روز خون« با انتقاد از این مجموعه 
تاکید کرد که با تماشای آن, خودش هم که در این سریال بازی 

کرده متوجه سیر اتفاقات این مجموعه نشده است.
چنیــن نگاهی به ســریال هایی با موضوعات حســاس و 
اســتراتژیک تنها از مدیری برمی آید, که نگاهی موقت و کوتاه 

مدت به دوران مدیریت خود داشته باشد و درپی به جا گذاشتن 
کارنامه ای قابل تامل و ماندگار از خود در سازمانی مانند صدا 
و سیما نباشد. اینطور به نظر می آید که در عرصه سریال سازی 
سفری پهن شده و عده زیادی باید از آن متنفع شوند. بنابراین 
کارهــا بدون توجه به مضمون و اهمیت آنها میان ســازندگان 
تقسیم می شود, بدون اینکه به حساسیت و ارزش موضوعات 

اهمیتی داده شود. 
اما از آن ســوی ماجرا, انگار حساسیت طور دیگری برای 
جبلی معنــی دارد. این مدیر رســانه ملی تولید ســریال های 
»پایتخت« و »موسی« را حساس می داند. رییس صداوسیما 
در پاســخ به پرســش ایســنا که چــرا حضور هنرمنــدان در 
سریال هایی چون »پایتخت« و »موسی )ع(« رسما رسانه ای 
نمی شــود، توضیح می دهد: »برخی کارهــا مثل »پایتخت« 
و »موســی )ع(« حساسیت های بیشــتری دارند و اگر بدون 
حواشی رسانه ای دنبال شوند، کار در فضای آرام پیش می رود و 
این بر کیفیت کار هم تاثیر دارد تا اینکه دائما به دلایل مختلف 
در معرض حاشــیه پردازی قرار بگیرند. البته به زودی ســایت 
اطلاع رسانی ســیمافیلم تمام اطلاعات مربوط به هنرمندان و 

تمام مجموعه های نمایشی را بارگذاری خواهد کرد!«
رئیس صدا و ســیما با تمجیــد بی حدوحصر از ســریال 
»موســی کلیم الله )ع(« و جزئیات جدید آن می گوید: سریال 
»موسی کلیم الله )ع(« پنج فصل خواهد داشت و دوره کودکی 
حضرت موســی یکی از دیدنی ترین و جذاب ترین فصل های 
این مجموعــه خواهد بود. فکر می کنم برای اولین بار اســت 
که چنین صحنه ها و فرازهایی از زندگی حضرت موســی، که 
واقعاً یک داســتان پر از درام و قصه اســت، با این کیفیت به 
تصویر کشیده می شود. داستان حضرت موسی که در قالب این 
مجموعه در حال کار اســت قطعاً در بالاترین تراز نســبت به 
محصولات دیگر دنیا قرار دارد. نسخه سینمایی این اثر امسال 
خواهد رسید. همزمان ما زیرســاخت فنی بسیار گسترده ای 
را در حال آماده ســازی داریم که ان شــاءالله تا آخر تابستان 
ســال آینده فراهم می شــود. در حال حاضر، ما در استودیوی 
مقدماتی تست می گیریم و کارها را دنبال می کنیم. امیدواریم به 
استودیوی اصلی که سال آینده بهره برداری خواهد شد، برسیم، 

هم سرعت کار و هم کیفیت کار بهبود خواهند یافت.«

نگاه متفاوت پیمان جبلی به توقف پخش و تولید برخی سریال ها

فرافکنی به سبک مدیر رسانه ملی

یک فیلم ســینمایی از توقیف درآمد. فیلــم »علت مرگ: 
نامعلــوم« بــه نویســندگی و کارگردانــی علــی زرنگار و 
تهیه کنندگی مجید برزگر که در چند سال اخیر اجازه اکران 
نداشــت در نهایت موفق به دریافت پروانه نمایش شد و به 
ســرگروهی ســینما هویزه از اواخر ماه آذر 1۴03 روی پرده 
ســینماها خواهد رفت .  پخش داخلــی فیلم را خانه فیلم به 

مدیریت سعید خانی بر عهده دارد.

فیلم »رها« که نخســتین اثر بلند سینمایی حسام فرهمند است 
مدتی اســت در تهران کلیــد خورده و احتمالًا برای شــرکت در 
جشنواره فجر آماده می شــود.  غزل شاکری و شهاب حسینی از 
بازیگران معرفی شده این فیلم هستند. فیلمبرداری فیلم سینمایی 
»رها« به تهیه کنندگی ســعید خانی توســط روزبــه رایگا انجام 
می شود. فیلمنامه توســط محمدعلی حسینی و حسام فرهمند 
نوشته شده و مرضیه برومند به عنوان مشاور کارگردان حضور دارد.

آنجلینا جولی برای بازی در فیلم »ماریا« از نتفلیکس، جایزه 
دســتاورد نخل صحرا را از جشــنواره بین المللــی فیلم پالم 
اســپرینگز دریافت می کند. سینگ چاندی، رئیس جشنواره 
فیلم پالم اسپرینگز گفت: »آنجلینا جولی در فیلم »ماریا« در 
نقش ماریا کالاس، اسطوره مشهور اپرا در جهان بازی می کند 
و بــازی خارق العاده جولی قلــب و پیچیدگی هنرمندی را به 
تصویر می کشد که زندگی او به اندازه موسیقی او جذاب بود«.

تجلی از آنجلینا جولیلهمبازی شدن حسینی و شاکریاکران فیلم توقیفی

گزارش سینمای جهان

 انتقاد از برنامه تبلیغاتی گلادیاتور2 
 کارشناسان گردشگری مخالف تبلیغ 

فیلم ریدلی اسکات در بنای تاریخی هستند

برنامه ریــزی برای برگــزاری یک رویــداد مرتبط با 
گلادیاتورها در محوطه تاریخی کولوســئوم رم با انتقادات 
زیادی از ســوی مقامات دولتی و کارشناسان گردشگری 
و میراث مواجه شــده است. این رویداد همزمان با اکران 
فیلم »گلادیاتور 2« به کارگردانی ریدلی اسکات طراحی 
شده است که دنباله ای بر فیلم  برنده اسکار »گلادیاتور« 
محصول ســال 2000 میلادی است. شــرکت آمریکایی 
»Airbnb« کــه در زمینه اجاره مکان هــای اقامتی فعال 
اســت، برای این رویــداد با کمپانی تولیــد و توزیع فیلم  
پارامونت پیکچرز همکاری کرده است تا دو شب سرگرمی 
رایگان در آمفی تئاتر مشهور کولوسئوم در سال آینده برگزار 
کند. در این رویداد، جنگجویان یا همان گلادیاتورها این 
فرصت را خواهند داشــت تا وارد میدان تاریخی شــوند، 
لباســی مطابق با دوران باستان به تن کنند و مهارت های 
خود را در نبرد آزمایش کنند تا سرنوشت شان را مشخص 
کنند. اگرچه اقامت شــبانه بخشی از این تجربه نیست، 
اما ایــن رویداد فرصتــی منحصربه فرد بــرای بازدید از 
کولوسئوم با دسترسی به بخش زیرزمینی آن )هیپوژیوم( 
و مسیرهای روشن شده با مشعل فراهم می کند. مهمانان 
ترغیب می شوند تا هنر جنگ گلادیاتوری را آموزش ببینند 
و با انواع زره ها با یکدیگر روبه رو شــوند. ماســیمیلیانو 
اســمرایلیو، نماینده ســابق پارلمان اروپا در بیانیه ای در 
اینستاگرام نوشت: »خبر برگزاری یک نمایش گلادیاتوری 
در کولوســئوم حداقل باعث ســردرگمی ما شده است. 
نمی توانیم یکی از مهم ترین بناهــای تاریخی جهان را به 
یک پــارک تفریحی تبدیل کنیم«. او همچنین نامه ای به 
مدیرعامل »Airbnb« و نهاد حفاظت از میراث فرهنگی 
رم ارســال کرده و از آنها خواسته اســت تا این رویداد را 

لغو کنند.
رزرو این تجربه که برای دو یا سه ساعت طراحی شده 
و حداکثر برای 16 مهمان در هر نوبت امکان پذیر است، 
از 2۷ نوامبر آغاز و تا ۹ دســامبر ادامه خواهد داشــت. 
اگرچه این تجربه کاملًا رایگان است، بازدیدکنندگان باید 

هزینه های حمل ونقل و اقامت خود را بپردازند.
به گزارش آرت نیــوز، این رویداد توجه رســانه های 
داخلی و بین المللی را به خود جلب کرده اســت. لیســی 
فالز، نویسنده وب ســایت »TravelPulse« این تجربه را 
بیشتر یک ترفند برای شبکه های اجتماعی تا یک تجربه 
فرهنگی توصیف کــرد. او در گفت وگو با یواس اِی تودی 
اظهار کرد: »خوشحالم که Airbnb بخشی از برنامه های 
آموزشــی کولوســئوم را تامین می کند، اما در ازای آن این 
تجربه گلادیاتوری را به دســت آورده اســت. از آنجا که 
این تجربه برای همه بازدیدکنندگان کولوسئوم در دسترس 
نیســت و این بنا نیز کمبــود بازدیدکننده نــدارد، به نظر 
می رسد که بزرگ ترین ذی نفع این ماجرا، Airbnb باشد«.
کولوسئوم که ســاخت آن در سال ۷2 میلادی توسط 
امپراتور وسپاسیان آغاز شد، به عنوان مکانی برای نمایش 
حیوانات عجیب  وغریب، اعدام زندانیان، بازسازی نبردها 
و مبارزات گلادیاتوری شــناخته می شود. این بنا در سال 
80 میلادی به دســت پســر او، تیتوس، تکمیل شد و به 

مدت 500 سال مورد استفاده قرار گرفت.
این بنا که در مرکز رم واقع شده، بزرگ ترین آمفی تئاتر 
باقی مانده جهان اســت و ابعادی حدود 188 متر طول، 
156 متر عرض و 52 متر ارتفاع دارد و به عنوان نمادی از 

مهندسی و سرگرمی روم باستان شناخته می شود.
ایــن نخســتین باری نیســت کــه به  رغــم نگرانی ها 
درباره حفظ میراث جهانی، ســایت های باســتانی برای 
اســتفاده های مدرن مــورد بهره برداری قــرار می گیرند، 
به عنوان مثال، ســال گذشته کنســرت تراویس اسکات 
خواننده آمریکایی در ســیرکوس ماکســیموس در ایتالیا 
برگزار شــد که باعث ایجاد لرزش هــای قابل توجهی به 
دلیل پرش هزاران هوادار شــد و اعتراض های شدیدی را 

به همراه داشت.
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بازتاب

ذخایر خالی سوخت نیروگاه ها
جوابیه شرکت توانیر به روزنامه سازندگی

پس از انتشار خبری با عنوان »کمبود یا ناترازی؟« 
در مــورخ 22 آبــان 1۴03 در ســازندگی، شــرکت 
توانیر پاســخی برای روزنامه ارســال کرد که در ادامه 

می خوانید:
ذخایر خالی ســوخت نیروگاه ها 10 هزار مگاوات 
از ظرفیت تولید برق کشــور را در آســتانه خاموشی 
قرار داده اســت. بیش از ۹0 درصد برق کشور توسط 
نیروگاه های حرارتی و با ســوخت گاز تامین می شود 
و درحال حاضر ناترازی گاز و عدم تحویل ســوخت 
کافی بــرای نیروگاه ها، عامــل محدودیت در تامین 
برق شــده اســت. بیش از 80 درصد ذخایر گازوئیل 
18 نیروگاه گازی و ســیکل ترکیبی کشور خالی شده 
و 10.5 هزار مــگاوات از ظرفیت تولید برق کشــور 
در آستانه خاموشــی قرار دارد که اگر به موقع تامین 
نشــود هم امنیت و  پایداری شبکه برق کشور به خطر 
خواهد افتاد و هم عواقب اجتماعی بسیاری به دنبال 
خواهد داشت. امســال بیش از ۴ میلیارد مترمکعب 
گاز کمتری نسبت به ســال قبل به نیروگاه ها تحویل 
شد و به همین میزان از مخازن سوخت مایع نیروگاه ها 
برداشت شــد که جبران هم نشد و افت 52 درصدی 
ســطح مخازن ســوخت گازوئیل را به دنبال داشت. 
به رغم هشدار وزارت نیرو از شهریورماه جاری برای 
ذخیره سازی سوخت کافی حتی 3 میلیارد مترمکعب 
گاز و 600 میلیون لیتر از سوخت مایع ذخایر نیز تخلیه 
شده و  انجام خاموشی 2  ساعته خانگی به عنوان عاملی 
پیشــگیرانه برای جلوگیری از وقوع بحران گســترده 
)black out( »خاموشــی سراســری« بوده اســت. 
وزارت نیرو آمادگی دارد در صورتی  که سوخت کافی 
نیروگاه ها به طور کامل تامین شود حتی 30 درصد از 
میزان کنونی، برق بیشــتری را تولید و عرضه کند. از 
سوی دیگر، وزارت نیرو برنامه های متعددی به منظور 
ایجاد فرصت های ســرمایه گذاری بخش خصوصی، 
به ویــژه ســرمایه گذاری در احــداث نیروگاه هــای 
تجدیدپذیر، به ویژه خورشــیدی در دســتور کار دارد 
تا به این وســیله گا م های بلنــدی در جهت کاهش و 
رفع ناترازی برق کشــور برداشته شود. در هر صورت 
با وجود کمبود ســوخت باید اکنون با محدودیت در 
مصرف برق و گاز و  صرفه جویی و  مصرف بهینه انرژی 

زمستان سخت را پشت سر بگذاریم.

پیروزی دونالد ترامپ مزه انتقام می دهد؛ نه تنها برای خودش، 
بلکه برای طرفداران رمزارزها و دارایی های مورد انتخاب شــان و 
آنها که دوست دارند بازار طلا به روند رو به رشد خود ادامه دهد. 
وقتی در شب انتخابات مشخص شــد که ترامپ برنده انتخابات 
ریاست جمهوری شــده اســت بهای بیت کوین )پرمعامله ترین 
رمزارز( 10 درصد بالا رفت. در 13 نوامبر و درســت قبل از آنکه 
جمهوری خواهان کنترل کنگره را در دست بگیرند بهای بیت کوین 
به ۹3 هزار دلار رســید. رشــد قیمتی آن از اواســط اکتبر به بعد 
حدود 50 درصد بود. بیت کوین تنها ارزی نیســت که از این تغییر 
منتفع می شود. اگر ســکه های ثابت را که از فرازوفرود قیمت ها 
متاثر نمی شــوند کنار بگذاریم، 20 رمزارز برتر طی هفته گذشــته 
 ، )Doge( حتی از بیت کوین هم بیشتر رشــد کردند. ارزش دوج
رمزارز ایلان  ماســک، مشاور ترامپ از دور انتخابات تاکنون 1۴0 
درصد بالا رفته اســت. در 12 نوامبر برای نخستین بار ارزش بازار 
رمز ارز از 3 تریلیون دلار گذشت. براساس فهرست ثروتمندترین 
افراد نشریه فوربس، ایلان ماسک حالا 303 میلیارد و ۷00 میلیون 
دلار ثروت دارد و ثروتمندترین فرد جهان اســت. بیل گیتس، هم  
بنیان گذار مایکروسافت، که سال ها لقب ثروتمندترین فرد جهان 
را یدک می کشــید، بــا 103 میلیارد و ۷00 میلیــون دلار، در رتبه 
چهاردهم فهرست فوربس قرار گرفته است؛ ماسک تقریباً 3  برابر 

از گیتس ثروتمندتر است.
 این تغییر یک روند بازگشت از اوضاع سال های 2022-2023 
اســت که در آن رمزارزهایی کــه در دوران جنون آمیز 2021 به قله 
رســیده بودند، ناگهان ریزش کردنــد. در آن دوره فدرال رزرو به 
تدریــج نرخ های بهره بالا را بالا می برد و تب ســفته بازی را فرو 
می نشــاند. تبی که از زمان همه گیری کووید 1۹ بازارهای جهانی 
را در بر گرفته بود. سوءمدیریت و فریبکاری چندین بنگاه رمزارز 
را از اوج پایین کشــید و چهره کل صنعت را لکه دار کرد. ناظران 
فضــای مالی هم صدایشــان درآمده بود. در اواخر ســال 2023 
و هنگامی که نتایج انتخابات اولیه آشــکار شدند صنعت رمزارز 
فرصتی بــرای عرض اندام پیدا کرد. در ماه هــای پس از آن آقای 
ترامپ در قالب قهرمان رمزارزها ظاهر شــد. او در فضای آنلاین 
پروژه خانوادگی »آزادی مالی جهانی« را تقویت کرد که یک پروژه 
مالی غیرمتمرکز است. ترامپ در کارزارهایش وعده داد که آمریکا 
را به ابرقدرت جهانی بیت کوین تبدیل می کند. لابی گران صنعت 
رمزارز در چرخه انتخابات بیش از 100 میلیون دلار برای نامزدهای 
مورد نظرشــان در کنگره هزینه کردند. روحیه و اشــتیاقی که در 
کارزارها به پا شد، موجب شد سرمایه گذاران رمزارز در زمان حال 
از بازگشــت ترامپ به کاخ سفید ذوق زده شــوند. آنها همچنین 
امیدوارند که تغییر ناظران بازار باعث شــود مقررات بازار رمزارز 
تســهیل شوند. ترامپ در ماه جولای در گردهمایی بزرگ صنعت 
رمزارز به ســخنرانی پرداخت. بلندترین صدای تشویق حاضران 
  )Gary Gensler( هنگامی شنیده شد که او وعده داد گری گنسلر
رئیس کمیســیون بورس و اوراق بهادار )SEC( را برکنار کند. او 
سپس اعلام کرد، »از این پس افرادی قوانین را خواهند نوشت که 
عاشق صنعت شما هستند«. البته ترامپ در واقع نمی تواند بدون 
دلیل گنســلر را تا قبل از پایــان دوره قانونی خدمتش عزل کند، 
هرچند روال بر این است که رئیس کمیسیون بورس و اوراق بهادار 
پس از روی کار آمدن رئیس جمهور جدید استعفا می کند. خروج 

آقای گنسلر صنعت رمزارز را از شر یک دشمن بزرگ می رهاند. 
او هنوز در مورد مزایای رمزارزها قانع نشــده اســت و تردید دارد 
که آنهــا بتوانند همانند ارزهای متعارف پذیرش عمومی کســب 
کنند. او فضای رمزارزها را جهانی پر از دزدها و متقلبان می داند، 
بدون اینکه دلیلی برای دیدگاهش بیاورد. همچنین او فهرســت 
بزرگــی از بنگاه های برجســته رمــزارزی -از دو صرافی بزرگ 
کراکن )Kraken( و کوین بیس )Coin base( تا انتشار دهنده ارز 
Cumber�( و بنــگاه دلالی-کارگزاری کامبرلند )Ripple )ریپل 
land(- را به دادگاه کشــانید. آن اقدام بسیاری از سرمایه گذاران 

خطرپذیر حوزه رمزارز را وادار کرد کارمزدهایی هنگفت بپردازند 
و در حوزه تطبیق نیز ســرمایه گذاری های سنگینی انجام دهند. 
مســائل حقوقی و هزینه های سرسام آور آینده صنعت رمز ارزهای 
را ابهام آلود کرد. مخالفت آقای گنســلر بــا رمزارزها بر این باور 
استوار اســت که بسیاری از ارزهای دیجیتال در واقع جزو اوراق 
بهادار هســتند، بنابراین نظارت بر آنها برعهده کمیسیون بورس 
و اوراق بهادار اســت. همچنین بنگاه هایی کــه رمزارز را صادر، 
مبادله یا عرضه می کنند باید در کمیســیون به ثبت برسند. به این 
ترتیب، انتشاردهندگان و معامله گران اوراق بهادار باید اطلاعات 
بیشــتری را برای تنظیم گران افشــا کنند و از مشتریانشان بیشتر 
محافظت کنند. این امر به مذاق بنگاه های دارای دیجیتال خوش 
نمی آید. آنها ترجیــح می دهند که تنظیم گری رمزارزها تحت یک 
رژیم خاص )و کمتر ســخت گیرانه( صورت گیرد، یا آنها همانند 
کالاهای تجاری تحت نظارت کمیســیون تجارت آتی کالاهای 
تجاری )CFTC( قرار گیرند که مداخله گری کمتری از خود نشان 
می دهــد. در دولت دوره دوم ترامپ مقــررات ناظر بر دارایی های 
دیجیتال نه تنها سهل گیرانه تر خواهند شد، بلکه ثبات و یکدستی 
بیشتری خواهند داشت. دو نهاد  SECو CFTC در سال های اخیر 
مرتب بر سر اینکه کدام دارایی رمزارزی در حوزه آنها قرار می گیرد 
با یکدیگر مشاجره داشته اند. به عنوان مثال، هر دو نهاد بر سر ارز 
اتــر )Ether( - دومین رمزارز پرطرفدار- با یکدیگر درگیر بودند و 
در نهایت SEC عقب نشســت )بیت کوین هم در زمره کالاهای 
تجاری قرار می گیرد(. علاوه بــر این، بنگاه های رمزارزی اغلب 
آقای گنســلر را متهم می کنند که قوانیــن SEC در زمینه دارایی 
دیجیتال را مرتب تغییر می دهد. شفافیت بزرگ ترین پاداش برای 
کســانی خواهد بود که امیدوارند رمزارزها را به یک طبقه دارایی 
مورد علاقه سرمایه گذاران نهادی تبدیل کنند. این دارایی  به خاطر 
فقدان قواعد ثابت و وجود تناقض ها همواره از نظر سرمایه گذاران 
نهادی دور بوده اســت. مشخص نیســت که چنین شفافیتی چه 
زمانی ایجاد می شــود. آقــای ترامپ هم اکنون نــوای حمایت از 
رمزارزها را سر می دهد، اما این حمایت سابقه درازی ندارد. همین 
مرد در ســال 2021 بیت کوین را یک »تقلــب علیه دلار« خوانده 
بود. بنابراین امیدواری در مورد ثبات قدم دولت دوم ترامپ ممکن 

هنوز بی جا باشد.

 Wترامپ طلایی
همچنان حضور ترامپ در کاخ ســفید، نقــش پررنگی را در 
تحولات بازارهای جهانی ایفا می کند. انتشــار آمارها و داده های 
آمریکا نشان می دهد که احتمالًا انگیزه بانک مرکزی آمریکا برای 
کاهــش نرخ بهره کاهش یافته و پیش بینی رونق برای قیمت های 
جهانی در کوتاه مدت میسر نیست. کاهش قیمت نفت و کاهش 
قیمت طلای جهانی همزمان با رشد شاخص دلار طی یک هفته 
اخیــر گواهی می دهد که روند بازارهــای جهانی برخلاف بورس 
تهران اســت. در چین نیز به واسطه اعمال سیاست های ترامپ، 

بسته های حمایتی فعال نشــده و احتمالًا تقاضا از سوی دومین 
اقتصاد دنیا نیز به حداقل می رســد. در این میان، تنها قیمت گاز 
روندی افزایشی را دنبال کرده است که طبیعتاً بر قیمت تمام  شده 

گاز خوراک داخلی بی تاثیر نیست. 
پس از نزدیک به 5 درصد کاهش، روز گذشــته قیمت طلای 
جهانی به بالاترین سطح خود هفته اخیر رسید. در کنار تضعیف 
دلار نسبت به روزهای بعد از انتخابات، تنش های ژئوپولتیک در 
شــمال دریای سیاه، به رشد قیمت طلا کمک کرد. ضمن صدور 
مجوز استفاده از موشک های دوربرد برای اوکراین از سوی بایدن، 
کرملین در رابطه با دکترین هســته ای جدید خود به کشــورهای 

عضو ناتو هشدار داد.
پــس از پیــروزی دونالد ترامــپ،  نامــزد جمهوری خواه در 
انتخابات آمریکا، دلار با رشــد قابل توجهی رو به رو شد و همین 
امــر باعث افت قیمت طلای جهانی شــد. این فلز گرانبها طی 
روزهای اخیر با پایین ترین سطح دو ماهه خود در قیمت 2536 
دلار رســیده بود. با این حال، پس از گذشت بیش از دو هفته از 
انتخابات آمریکا، شوک ناشــی از برد ترامپ کمی فروکش کرد 
و شــاخص دلار نسبت روز اخیر کاهش یافت. با کاهش ارزش 
دلار، روند نزولی طلا نیز معکوس شــد و از ابتدای روز دوشنبه 
بیش از 2 درصد رشــد کرد. روز گذشته قیمت هر اونس طلای 

جهانی وارد کانال 2630 دلار شد.
در کنار کاهــش ارزش دلار آمریکا، مخاطــرات ژئوپولتیک 
در غرب روســیه، از رشــد قیمت طلا حمایت کــرد. با افزایش 
تنش های منطقه ای، جذابیت طلا به عنوان یک پناهگاه امن برای 
ذخیره ارزش دارایی ها افزایش می یابد. روز یکشــنبه، جو بایدن، 
رئیس جمهور ایالات متحده، مجوز  استفاده از سامانه های موشکی 
تاکتیکی ساخت آمریکا را به اوکراین برای حمله به داخل روسیه 
صادر کرد. اجازه استفاده از تســلیحات دوربرد آمریکا در داخل 
روسیه پس از آن صادر شد که مسکو نیروهای زمینی کره شمالی 
را برای تکمیل نیروهای خود در مرز اوکراین مستقر کرد. به دنبال 
اقدام اخیر آمریکا، روز گذشــته، روسیه درباره دکترین هسته ای 
گاه کردن دشمنان احتمالی  به روز شده اش هشدار داد و هدف آن آ
از تلافــی اجتناب ناپذیر حمله به این کشــور یــا متحدانش بود. 
دکترین هسته ای قبلی که در ســال 2020 صادر شد، می گفت که 
روسیه ممکن اســت در صورت حمله هسته ای توسط دشمن یا 
حمله متعارفی که موجودیت کشور را تهدید می کند، از سلاح های 
هســته ای اســتفاده کند. اما طی تغییر اخیر، روسیه می تواند در 
پاسخ به حمله متعارف دشمن به روســیه یا متحدش، بلاروس، 
یک حمله هسته ای را تدارک ببیند. پس از تصویب دکترین جدید 
هسته ای توسط ولادیمیر پوتین، ســرمایه گذاران به سمت اوراق 
قرضه دولتی، ین ژاپــن و طلا رفتند. همچنین بازده اوراق قرضه 

دولتی آلمان کاهش یافت.
در کنار ریســک های ژئوپولتیک، انتظــارات تورمی از دولت 
ترامپ نیز می تواند طلا را به عنوان ســپر محافظتی در برابر تورم، 
تقویت کند. بســته به اینکه واکنش فدرال رزرو در برابر اقدامات 
ترامپ چگونه خواهد بود، احتمالًا روند طلا تغییر می کند. کسری 
بودجه 1.83 تریلیون دلاری دولت آمریکا از ســال مالی گذشته 
تا سپتامبر می تواند اســتقراض اضافی دولت را افزایش دهد. اگر 
فدرال رزرو مجبور به خرید بیشتر اســکناس های خزانه داری با 
دلارهای جدید شــود، می تواند به رشد تورم کمک کند. افزایش 
تــرس از تورم و ریســک های مالی می تواند حجم ســفته بازی و 

سرمایه ورودی به صندوق های ETF را بالاتر ببرد.
منبع: اکونومیست و وال استریت  ژورنال

انتخاب ترامپ چه اثری روی بازار رمز ارزها گذاشت؟

جنون رمزارزها
مهتا معرفت

مترجم

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه  آ
قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی 
برابر رای شــماره 1۴036031600101002۴ مورخ 22/ 
1۴03/0۷ هیــات اول/ دوم  موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی 
مســتقر در واحد ثبتــی حوزه ثبت ملك کرمانشــاه ناحیه 
یک تصرفات مالکانه بلا معــارض متقاضی آقای/خانم 
علی اکبر ســلیمی فرزند اسدالله به شماره شناسنامه 11۴2 
به شــماره ملی 32530532۴5 صادره از کرمانشاه مبنی 
بر صدور ســند مالکیت نسبت به 6  دانگ یك قطعه زمین 
مزروعی به آدرس کرمانشــاه بخش بیلوار روستای رزین 
به مســاحت ۷215/61 متر مربع در قسمتی از پلاك 325 
اصلی روســتای رزین واقع در کرمانشاه بخش یک حومه 
خریداری از مالک رســمی آقای/ خانم علی ســلیمی به 
متقاضی محرز گردیده اســت. لذا بــه منظور اطلاع عموم 
گهی می شــود  مراتــب در دو نوبــت به فاصلــه 15 روز آ
در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
گهی به مدت دو ماه اعتراض خــود را به این اداره  اولیــن آ
تســلیم و پس از اخذ رســید ، ظرف مدت یك ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض،  دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد. 3۷81
سجاد مویدی  – رئیس ثبت اسناد و املاک  

یخ انتشار نوبت اول : 28/ 08/ 1403  تار
یخ انتشار نوبت دوم : 14/ 09/ 1403  تار
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دیدگاه: یادداشت اجتماعی

از نشانه های گسترش شهرها و افزایش جمعیت آنها، افزایش 
وسعت یا تعداد آرامستان های یک شهر است. کلانشهر تهران با 
گسترش طولی )شرقی- غربی( و وسعت پهنه جغرافیایی آن در 
ساخت مجموعه های سکونتگاهی به نام مناطق 22گانه شهر و نیز 
به دلیل افزایش روزافزون جمعیت، ضرورت تعیین آرامستان های 
جدید را مطرح کرده است. مدیریت شهری از موافقت استانداری 
با احداث 3 آرامســتان جدید در مناطق  15، 18و 20 شهر تهران 
خبر داده اســت. اما علاوه بر نیاز شــهر به آرامستان جدید این 
خبر در حوزه مدیریت توسعه آتی شهر قابل نقد و بررسی است. 
کلانشــهر تهران از مجموعه شــهرهای بزرگ ایران است که در 
پهنه وســیع جغرافیایی، حریم آن به صورت طولی تعریف شــده 
اســت. به دلیل تمرکزگرایی سیاسی- اقتصادی و نیروی انسانی 
از کلانشهرهای پرجمعیت و جاذب جمعیت در کشور است. به 
تناسب افزایش جذب جمعیت، حاشیه نشینی و سکونتگاه های 
غیررســمی در آن نیز افزایش می یابد. ســوال مهم این است که 
اولویت انتخاب حاشیه نشــینان یا کم توان های اقتصادی در کدام 
بخش شــهر بیشــتر خواهد بود؟ نقش مکان یابی آرامستان های 
جدید در توســعه حریم شــهر تهران توســط مدیریت شــهری 
 پیش بینی شــده اســت؟ در فرهنگ ایران، گورستان )آرامستان( 
همیشه در فضای بیرون و با فاصله از شهرها مکان یابی می شده 
است. قبرســتان به دلیل همراه  بودن با ذات مرگ و غم، بخشی 
نجیب و بدون حاشــیه در شــهرها و زیســتگاه های اجتماعی 
است. به دلیل ذات سکوت و غم این مکان، نوع حضور اجتماع 
در آن متفاوت از دیگر مکان های عمومی شــهر است و به  نوعی 
فضاهای عمومی ناگفته یا غیررسمی در شهر به  شمار می آیند که 
در آن آیین های خاصی جاری است. قدمت یک قبرستان، روایت 
تاریخی از تمدن و حیات شــهر است که ســنگ قبرها سند آن 
هستند. مروری تاریخی بر مکان یابی آرامستان های شهر تهران، 
علاوه بر شناســنامه تاریخ شهر نشــان می دهد که این مکان ها، 
آینده نگری در تعیین قلمرو توسعه آتی شهر به  شمار می آمده اند. 
به این مفهوم که شــهر در جانبی که آرامستان قرار داشته، توسعه 
بیشتری یافته و پس از آن این مکان به  عنوان مکانی آیینی و قابل 
احترام در قلمرو داخلی شــهر قرار می گرفته است. از این زمان 
گورســتان به  عنوان مکان آیینی- تاریخی شهر شناخته می شده؛ 
اما به  گونــه ای متروک به حال خود رها شــده و اثری از پویایی 
فضای شهری در آنها دیده نمی شود. نمونه های بارز آن گورستان 
دولاب، ابن بابویه، ظهیرالدوله و ... در تهران است.  آرامستان ها 
در اکثر شــهرهای امروز ایران به فضاهایی بــاز در مقیاس های 
کلان و خارج از شــهرها تبدیل شده اند. این فضاها، مکان های 
منظرین و بی واسطه فرهنگ و آیین هر منطقه هستند. به واسطه 
نوع کارکرد و ارتباط مســتقیم فرهنگی، عاطفی و آیینی اجتماع 
با آن از فضاهای پرتردد و نســبتاً امن در شــهر به  شمار می آیند. 
فضاهایی که از اقشــار مختلف اجتماع در آن حضور داشته و به 
ســبب ترددهای مستمر در سطوح اجتماعی مختلف، فعالیت و 
جریان اقتصادی غیررسمی در آن شکل گرفته است. این جریان 
اقتصادی، پتانســیل بسیار مهمی در جذب جمعیت جویای کار 
بــا اقتصادی خرد و اما با گردش مالی پایدار اســت. از طرفی به 
واسطه تردد پیوسته به آن و حضور فعال مردم در فضای گورستان 
از حیث دسترسی به شهر از شبکه های فعال حمل ونقل عمومی 
و ارتباطی نیز برخوردارند.  بنابراین در یک فرآیند توســعه شهری 
به دلیل شــرایط دسترسی به شهر، امنیت، اقتصاد و شکل گیری 
امکانــات حداقلی برای زیســت، اطراف آرامســتان ها، اولین 
کاندیداهای جــذب اجتماع مهاجر یا کم  تــوان اقتصادی بوده 
و کم کم ســکناگزینی در آن از وجه غیررســمی، وجه رســمی و 
حقیقی به خود می گیرند.  از این جهت آرامستان ها یک پتانسیل 
و ظرفیت نامریی برای توســعه شهر هستند که با اثربخشی وجه 
فرهنگــی- آیینی اجتماع در این فضاها بــه صورت خودمحور، 
تدریجی و ناملموس به مرور جزو حریم شــهر تلقی می شــوند. 
به صورت »ناگفته و نانوشــته«، این یک فرصت مناســب برای 
مدیریت شــهری در توسعه های خارج از ظرفیت قلمرو شهرند؛ 
توسعه ای که در تحلیل و نقد »گسترش های غیرمجاز شهری« در 
روند بررســی قرار نمی گیرد و نادیده می ماند. توسعه طولی تهران 
و افزایش مجموعه مناطق و شــهرهای ملحق  شده به آن، خارج 
از ظرفیت مدیریت شــهر و از معضلات آن است. با وجود تعیین 
چهار آرامســتان جدید در مناطــق 15و 18 و روی محور طولی 
توسعه شهر، در آینده حریم نامریی و نانوشته شهر چگونه توسعه 
می یابد؟ آیا مناطق نام  برده، ظرفیت و توان جذب جمعیت بیشتر 
و پاسخ به تغییرات ساختار فعالیتی- اجتماعی را خواهند داشت؟  
به هر روی، چراغ هشدار توسعه نامریی و نانوشته در محور طولی 
تهــران و تحولات ســاختاری آتی در مناطــق چهارگانه میزبان 
آرامســتان ها، روشن شده است! دو منطقه منتخب برای احداث 
آرامســتان های جدید تهران خارج از محدوده شهر، روی محور 
طولی قرار دارد و ایجاد آرامستان در حریم آنها، زنگ هشدار برای 

توسعه خارج از برنامه تهران را به صدا درمی آورد.

پتانسی های آرامستان هال
توسعه طولی خارج از ظرفیت تهران است

فرنوش مخلص
دکتری منظر شهری

گروه اجتماعی:  دیروز اصغر جهانگیر،  سخنگوی قوه قضائیه 
در پاسخ به پرسشی درباره وضعیت آهو دریایی )دختر منتسب 
به دانشــگاه علوم تحقیقات( اعلام کرده که »با توجه به اینکه  
فرد بیمار بوده و به بیمارســتان اعزام و مشخص شده که بیمار 
است الان تحویل خانواده اش  شده است. خانواده اش مشغول 
مراقبت و تیمارداری او هســتند و هیچ پرونده ای در دســتگاه 

قضایی برای او  تشکیل نشده است«.
او گفته که » حراست دانشگاه را نمی دانم اما در قوه قضائیه 

پرونده ای تشکیل نشده است«.
روز دوشــنبه نیــز وحید شــریعت، رئیــس انجمن علمی 
روانپزشکان ایران نیز در شبکه اجتماعی ایکس با تایید این خبر 
نوشــت: »دو روز از ترخیص دختر علوم و تحقیقات و تحویل 

دادنش به خانواده می گــذرد اما هنوز عده ای 
دارند، سعی می کنند از این حادثه بهره برداری 
سیاســی کنند، لطفاً امر درمانی را سیاســی 

نکنید«.
روز شــنبه 12 آبان انتشار ویدئویی از یک 
دختر دانشجو در شبکه های اجتماعی بازتاب 
گسترده ای را به دنبال داشت. براساس تصاویر 
این ویدئو دانشجوی مذکور به صورت برهنه 
درحالــی  که تنها لباس زیر به تن داشــت  در 
محوطه عمومی دانشــگاه علوم و تحقیقات 

تهران راه می رفت.
در فضــای مجــازی ادعاهــای مختلفی 
درباره این اتفاق روایت شده است. ابتدا برخی 
کاربران ادعا کردند که حراست دانشگاه به این 

دانشجوی دختر به دلیل پوشش تذکر داده و او هم در واکنش به 
برخورد حراست، لباس های خود را درآورده است.

خبرگزاری فارس، مدعی شــده بود: »این دانشجو با لباس 
نامناســبی در کلاس درس حاضر شــده بود کــه پس از تذکر 
حراســت دانشــگاه برای رعایت قانون پوشش در محیط های 
دانشگاهی، برهنه شده و بدون لباس در محوطه دانشگاه تردد 

کرده است«.
روزنامه فرهیختگان روایت دیگری داشت و ادعا کرد که این 
خانم »مشکل روانی« داشته و در بیمارستان روانی بستری شده 
است. این رسانه وابسته به دانشگاه آزاد، توئیتی را منتشر کرده که 
در آن فردی ادعا کرده این خانم همکلاسی اوست. بنا به ادعای 
این کاربر، فرد مذکور »دارای سلامت روان« نیســت و »دارای 
پرونده های متعدد انضباطی« معرفی شــده است. نکته عجیب 

اینکه این توئیت بعد از مدتی پاک شــده و کاربر ناشناس 
دیگری هم همین محتوا را کپی و منتشر کرده است.

ســیدامیر محجوب، مدیر روابط عمومی این واحد 
دانشــگاهی نیز همان زمان به این ماجرا واکنش نشــان 
داد و در شــبکه اجتماعی ایکس گفت که در کلانتری با 
بررسی »تیم های پزشکی« مشخص شده که فرد مذکور 
»تحت فشار روحی شدید« و »دارای اختلالات روان« 

بوده است.
بعدتر نوشــت که این فرد »به خاطر اختلالات روانی 
اقدام به فیلم برداری از هم کلاسی ها و استادش می کند که 
با اعتراض آنها روبه رو می شود. موضوعی که مسبوق به 
سابقه بوده اســت. وی پس از اینکه با تذکر دانشجویان 
و حراســت روبه رو می شود به ســرعت خود را به حیاط 
می رســاند و اقدام به هتک حرمت می کند«. محجوب 
در توئیت بعدی نوشــت که اصلًا ماجــرا به خاطر تذکر 
بی حجابی نبوده اســت:»اقدام منافی عفت دانشجوی 
خاطی نه به دلیل تذکر بی حجابی بلکه به خاطر اعتراض 

دانشجویان و حراســت به فیلم برداری و عکاسی بدون اجازه 
این دانشجو و نقض حریم خصوصی دانشجویان و اساتید بوده 

است«.

 Wواکنش دولت
چهارشنبه 16 آبان  ماه  فاطمه مهاجری،  سخنگوی دولت به 
ماجرا واکنش نشــان داد و گفت که  » برای زن دانشجو، پرونده 
قضایی تشکیل نشده است«.  او توضیح داده بود که دانشجوی 
زن این دانشــگاه به وســیله آمبولانس اورژانس اجتماعی به 

مرکزی برای اقدامات درمانی منتقل شده است. 
مهاجرانی درباره امکان بازگشــت این دانشجو به دانشگاه 
هــم توضیح داد و این موضوع را مشــروط به گذراندن مرحله 

درمان او می داند: »هنوز این مســیر کامل طی نشده تا بتوانیم 
درباره این موضوع صحبت کنیم. طبق ویدئویی که همسر او 
منتشر کرده و گفته نیاز به درمان دارد حتماً باید این مرحله طی 
شــود و بعد از آن اقدامات بعدی صورت گیرد. همسر او هم 
تاکید داشــته که به  دلیل داشتن فرزند، بهتر است کمتر درباره 
این موضوع صحبت شــود و باید مراقب باشیم که فرزندانش 

آسیب نبینند«.
بــه گفته او نگاه دولت به این موضــوع، اجتماعی بوده و نه 
امنیتی: »بیشــتر از اینکه به این موضــوع نگاهی امنیتی وجود 
داشته باشــد، نگاه اجتماعی به آن وجود دارد. تلاش می شود 
مشــکل این دانشــجو به  عنوان فردی که دچار مشکلی است، 
برطرف شود. وزیر علوم دو روز پیش گزارشی در این خصوص 
مطرح و با دانشگاه آزاد درباره آن صحبت کردند. دانشگاه آزاد 

به وزارت علوم اعلام کرده است که ایشان متاهل و از همسرش 
جدا شــده و مسیر درمانش درحال پیگیری است. اگر موضوع 
مربوط به بیماری باشد او هم می تواند به دانشگاه برگردد. باید 

ببینیم، مراجع ذی صلاح چه تصمیمی می گیرند«.
به گفته مهاجرانی، علت شــتابزدگی در اعلام بیماری فرد 
از سوی دانشــگاه آزاد و بدون انجام معاینات پزشکی احتمالًا 
مربوط به طرح پایش سلامت روان دانشجویان باشد و ممکن 
است، پرونده ای در این خصوص برای این دانشجو در دانشگاه 

وجود داشته باشد.
چند روز بعد نیز حسین سیمایی صراف، وزیر علوم نیز درباره  
ماجرای برهنه شــدن این دانشــجو گفت: »ایشان نه حجاب 
شــرعی و نه عرفی را رعایت کرد و یک هنجارشــکنی انجام 
داد و از طرفی هم نشــر فیلم این خانم نه کار 
اخلاقی بود، نه شــرعی و یکی از بستگان او 
نیز خواستار توقف پخش آن فیلم شد که کاملًا 

معقول بود«.
وزیر علوم تاکید کرد که »از طرفی ایشــان 
را به جای انتقال به بازداشــتگاه به درمانگاه 
بردند که یــک تدبیر خیلی خوبی بود؛ چراکه 
در بررســی های اولیه مشخص شد، ایشان از 
مشــکلات خانوادگی روحی رنج می برد و با 

حضور خانواده هم درحال درمان هستند«.

 W شفاف سازی کنید
اما یکی از مطالباتی که شهروندان، فعالان 
فضای مجازی و حقوقدانان مطرح می کردند،  

ضرورت شفاف سازی ماجرا از سوی دولت بود. 
محســن رنانی،  فعال اجتماعی در یادداشتی نوشت:  » ای  
کاش اجازه دهند یک منبع قابل اعتماد و بی طرف، گزارشــی 
از آخرین وضعیت »دختر دریا« به جامعه بدهد. این وضعیت 
»ناتمامی« کــه در همه کارها در ایران وجود دارد، هم نشــانه 
توســعه نیافتگی است و هم خیلی به اعتبار و سرمایه  اجتماعی 

نهادهای رسمی آسیب می زند«. 
او ادامه داد که  » مثلًا هنوز پس از 10 ســال هیچ نهاد رسمی 
گزارشی درباره نتیجه پرونده اسیدپاشی به چهره زنان اصفهان 
نداده است. یا هنوز هیچ گزارشــی از تحقیقات رسمی درباره 
مســمومیت های زنجیره ای در مدارس دخترانه ایران منتشــر 
نشده است. این »بازبودگی« و »ناتمامی« ظاهراً در کوتاه مدت 
نهادهای مسئول را از فشار اجتماعی و پاسخگویی رها کرده اما 

در بلندمدت اعتبار آنها را نابود می کند«. 
رنانی گفته که  » آن چیزی که الان مایه نگرانی اســت 
این اســت که به ناگاه ببینیم، دختر دریا را آورده اند پشت 
تلویزیون که ابراز ندامت کند. اگر متوجه باشــند این کار 
فقط بدبینی جامعــه را افزایش می دهــد. هیچ وجدان 
بی طرفی اعترافات تلویزیونی را از روی اختیار و صداقت 

نمی داند«. 
به اعتقاد او » نخســتین چیزی کــه مقامات نیروی 
انتظامی و قوه قضائیه باید متوجه آن باشند این است که 
از نظر اکثریت جامعه، او »مجرم« نیســت. اگر راست 
اســت که رفتار او در واکنش به فشارها و تذکرات درباره 
پوشش او بوده است باید انگشت اتهام به  سوی شیوه ها و 
سیاست های رسمی درباره حجاب اجباری گرفته شود. 
اگر راست است که به علت دیگری مثل دوری از فرزندان 
تحت تنش روانی بوده است، باز رفتار او ناشی از شرایط 
نامساعد محیطی و روحی بوده و باید با او همدلی و او را 

یاری کرد تا از این شرایط خارج شود«.

آهو  کنار خانواده
سخنگوی قوه قضائیه می گوید که دختر علوم تحقیقات به خانواده اش تحویل داده شده است

 

مهدی پیرهادی، عضو شورای شــهر گفت: تاکنون 10 هزار 
میلیارد تومان برای توزیع آســفالت هزینه شــده اســت. این 
آسفالت باید با کیفیت باشد و ضمانت های لازم برای افزایش 
طول عمر داشته باشــد. در فصل زمستان از شن و نمک در 
معابر اســتفاده می شود که این نمک آسفالت را از بین می برد. 
10 هزار میلیارد تومانی که از جیب مردم هزینه شده نباید با شن 

و نمک از بین برود.

با اعلام دبیر ستاد انتخابات کشور دوره هفتم شورا های اسلامی 
شــهر و روســتا در 30 خرداد برگزار خواهد شد و با این شرایط 
عمر شورای ششم در خرداد ماه سال آتی به پایان خواهد رسید. 
طبق جدول زمان بندی، اولین جلسه ستاد انتخابات در روز شنبه 
ســوم آذر ماه 1۴03 با حضور رئیس ســتاد انتخابات و اعضای 
آن شــکل خواهد گرفت و حتماً اطلاع رسانی لازم درخصوص 

مواعید ثبت نام و موارد دیگر انجام خواهد شد.

دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه تجارت از آغاز 
رجیستری گوشــی های آیفون خبر داد و تاکید کرد که امکان 
ثبت تلفن همراه با نشــان تجاری اپل با رویه مسافری فراهم 
شــده اســت. همچنین آمده که جهت ثبت گوشی های تلفن 
همراه با مدل های فوق که قبل از تاریخ مصوبه فعال شــده اند 
رویه دیگری در نظر گرفته و تا اطلاع ثانوی از ثبت آنها در رویه 

مسافری خودداری شود.

آزاد شدمنتفی شد!نابودی آسفالت



سال هفتم  شماره 081840
بررسی رویدادهای تاریخیچهار شنبه  30 آبان 1403 حافظه

کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه چهار شنبه 28 شهریور  
حفر200 حلقه چاه عمیق در تهران

ژنرال ]پرویز[ مشــرف، ]رئیس جمهور پاکستان[ 
هــم از لحن محکــم همکاری بــا آمریکا کاســته و 
مخالفت های مردمی و روحانیت در پاکســتان، علیه 
او وسیع شده اســت و علمای پاکستان، روز جمعه را 

اعلام راهپیمایی علیه آمریکا کرده اند. 
آقای مهندس ]رســول[ زرگر، معاون آب برکنارشده 
وزارت نیرو آمد. گزارشــی از خدمات خود داد. از عزل 
بی دلیــل خودش که به خاطر بــه  کارگیری افراد ]حزب[ 

مشارکتی انجام شده است، گله دارد.
آقای زرگر گفت، برنامه حفــر200 حلقه چاه عمیق 
در شهر تهران، برای تامین 10 مترمکعب آب در ثانیه، در 
دست اجراست و اگر اجرا شود، کمبود آب تهران، برطرف 
خواهد شد. وزارت نیرو، این برنامه را در دولت سازندگی 

شروع کرده بود که بعداً متوقف شد.

پنج شنبه 29 شهریور  
نقض آتش بس در فلسطین

دیروز و دیشــب، باران زیــادی در تهران و بعضی 
شهرهای دیگر باریده و شروع خوبی برای پاییز است. 
در دفتر کوشــک بودم. عصر به خانه برگشتم و تا آخر 
شــب به مطالعه و اصلاح نمایه تفســیر راهنما و دیدن 

گزارش ها گذشت. 
تونی  بلر، نخســت وزیر انگلســتان، در مسیر آمریکا 
از داخل هواپیما، تلفنی با آقای ]ســیدمحمد[ خاتمی، 
]رئیس جمهور[، صحبت طولانی در مورد برنامه مبارزه 
با تروریســم داشته اســت. ما می گوییم، این برنامه باید 
با تصویب ســازمان ملل و زیر نظر آن باشــد و آمریکا و 
دیگران، چنین حقی ندارند. آنها اصرار دارند که با آمریکا 
همکاری شود و ایران اصولًا با حمله به افغانستان مخالف 

است؛ مثل بسیاری از کشورهای دیگر. 
آمریکا امروز اعلام کرد که دســتور حرکت هواپیماها 
و ناوهــا به منطقه مدیترانه و دریای عمان و خلیج فارس 
داده است و رســماً می گویند، به سایر حامیان تروریسم 
هم تعرض خواهد شــد. اختلاف در پاکســتان، بســیار 
جدی است. ]پرویز[ مشرف، ]رئیس جمهور پاکستان[، 
می خواهــد با آمریکا همکاری کننــد و احزاب و علما و 
بسیاری از مردم مخالف اند. اجلاس علمای افغانستان، 
امــروز به کار خود پایــان داد و در بیانیه ای اعلام کرد که 
آقای بن لادن، اگر می تواند داوطلبانه از افغانستان برود و 
اگر آمریکا به افغانستان حمله کرد، جهاد بر همه مسلمین 
واجب می شود و از آمریکا خواست، ادله خود را ارائه کند 
و وارد مذاکره شــود. آمریکا جواب داده که وقت مذاکره 

گذشته، موقع عمل است.
در فلســطین هم آتش بس اعلام شــده، نقض شد و 
گروه های جهادی هم اصلًا آن را قبول ندارند. در آمریکا و 
بعضی از کشورهای غربی و استرالیا، به افراد و مساجد و 
مراکز اسلامی حمله و اهانت می شود. در آمریکا، تاکنون 
ســه نفر مسلمان لبنانی کشته شــده اند و یک نفر سیک 
هندی هم به خاطر شباهت به مسلمین،کشته شده است.

 
 جمعه 30 شهریور  

افتتاح نمایشگاه حماسه دفاع مقدس
اول وقت برای افتتاح نمایشگاه حماسه دفاع 
مقدس، به مــصلای تهران رفتیم. عفت هم با من 
بود. سردار ]علیرضا[ افشار، ]رئیس بنیاد حفظ و 
نشر آثار دفاع مقدس[، گزارش داد و من سخنرانی 
مفصلی درباره عظمت دفاع مقدس کردم. به چهار 
ســوال مهم و کلی در این  باره جواب دادم: 1- چرا 
جنگ بروز کرد؟ 2- چرا طولانی شد؟ 3- چرا و 
چگونه ختم شد؟ ۴- دستاوردها و آثارش چه بود 
و مهم ترین پیام نمایشــگاه را اطلاع رسانی در این 

زمینه ها و سوالات فراوان در بین نسل نو دانستم.

139 افراط در اختلاف  
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باقر مومنی، پژوهشــگر تاریخ، نویســنده، 
مترجم و فعال سیاسی در سنت فکری چپ 
رشد یافته بود، مدتی عضو حزب توده بود و 
پس از قطــع ارتباط با آن نیز تا زمان انقلاب 
به فعالیت های سیاسی خود ادامه داد. یکی 
از 10 نویســنده ای بود که پاییز ســال 1356 
در انتقاد به خفقان و سانســور در شب های 
شعر گوته ســخنرانی کرد اما در نهایت خود 
نیز سه ســال پس از انقلاب از ایران رفت و 
تــا پایان عمر در فرانســه زندگی کرد. او 28 
آبان سال گذشــته، پس از چهار دهه دوری 
از ایــران در پاریس از دنیا رفت. ســازندگی 
به همین مناســبت به بخشی از زندگی و آثار 
این تاریخ نگار و پژوهشگر چپ گرا پرداخته 

است. 

 W پیوستن به حزب توده و جدایی از آن
اردیبهشــت ســال 1305 به دنیا آمده بود و 
ســال های نوجوانــی و آغاز جوانــی او هم 
مانند دیگــر هم نسلانش، تحت تاثیر فضای 
اجتماعی و سیاســی ایران در دهه 20 بود.او 
همزمان با تحصیل در رشته حقوق دانشگاه 
تهران، وارد فعالیت سیاســی شــد و سپس 
هم به حزب توده ایران پیوست. فعالیت های 
سیاسی  او در ســال 1335 منجر شد که به 
18 ماه زندان محکوم شود و زمانی هم که از 
زندان بیرون آمد دیگر چندان تمایلی به بودن 
در حزب توده نداشت، بنابراین ارتباط خود را 
با حزب قطع کرد. او در آن زمان ســعی کرد 
کادمیک بدهد بنابراین  به مبارزاتش ماهیتی آ
موضوع »ایران در آستانه انقلاب مشروطیت« 
را برای پایان نامه دانشــگاهی  خود انتخاب 
کرد. باقر مومنی در یادداشتی کوتاه در آغاز 
کتاب »ایران در آســتانه انقلاب مشروطیت 
و ادبیات مشــروطه« در نقد عملکرد جناح 
چپ و راســت در پروسه انقلاب مشروطیت 
نوشــته بود: »جنبــش مشــروطیت ایران، 
همیشه از راســت بی بها شده است و چون 
تحلیلی علمــی از آن به عمل نیامده از چپ 
نیز آن را سرسری گرفته اند. به خاطر ارزیابی 
درســت این تلاش اجتماعی مردم وطنم، در 
آن زمان که فرصتی داشــتم، بر آن شدم تا به 
تحلیل علمی آن دســت بزنم و در سال های 
میان 1325 تا 132۹ به مطالعه و یادداشــت 
پرداختم. هنوز مطالعاتم بسیار ناقص بود که 
در اواخر ســال 132۹ به مناسبتی در مهلتی 
چندروزه، رساله ای در این زمینه سرهم کردم. 
چون برداشــت کلی آن، به زعم من، درست 
و علمی اســت آن را بدون دســتکاری نشر 
می دهم«. او در مقدمــه این کتاب، انقلاب 
مشروطه را به انقلابی اجتماعی نامیده بود: 

»اگر یک انقلاب اجتماعی نبردی باشد برای 
انتقال قدرت از دســت یک طبقه اجتماعی 
به دســت طبقه دیگر، جنبش مشــروطیت 
ایران یک انقلاب اجتماعی است«. مومنی 
همچنین به بررسی اشکال گوناگون ادبیات 
و معیارهــای ادبیات مترقــی و ویژگی های 
ادبیات مشروطه پرداخته بود. بعدها در پاسخ 
به اینکه، چرا سراغ ادبیات پیش از مشروطه 
رفتید؟ پاســخ داده بود: »علتش این بود که 
در این زمان سانسور به شکل وحشتناکی بر 
انتشار کتاب حاکم بود و به هیچ وجه نمی شد 
به انتشــار مطلبی که شامل انتقاد اجتماعی 
گاهی و دانش نسل جوان  زمان باشــد یا به آ
کمک کند، اقدام کرد. این کتاب  ها در واقع 
به این خواست اجتماعی پاسخ می داد، زیرا 
خواننده را بیشتر متوجه اوضاع استبدادی و 

بسته  زمان ما می کرد«.

 W گفتن از سانسور در شب های گوته
در میان ســال های 13۴6 تا 1355 مشغول 
ادامه تحصیلات خــود بود، به همین منظور 
دو ســال را در فرانســه گذارند، به ایران آمد 
و انتشارات صدای معاصر را تاسیس کرد و 
در ســال 1353 برای به پایان رساندن رساله 
دکترایش در دانشــگاه ســوربن دوباره راهی 
فرانسه شــد. موضوع رســاله دکترای باقر 
مومنی »مســاله ارضی و جنگ طبقاتی در 
ایران« بود که جلد اول آن را با نام مســتعار 
در فرانســه چاپ کرد. پس از بازگشــت به 
ایران در ســال 1355 هم دوباره به پژوهش 
و ترجمــه و تصحیح متون عصر مشــروطه 
پرداخــت. مومنــی در آن زمــان بــا مقوله 
سانسور بیشــتر از گذشته آشنا بود، بنابراین 
یک ســال بعد که شــب های نویسندگان و 
شاعران ایران )شــب های گوته( برگزار شد 
در نوبت ســخنرانی قرار گرفت. شــب های 
گوته در آن با همکاری میان انیســتیتو گوته 
و کانون نویســندگان ایــران در باغ انجمن 
فرهنگــی روابط ایران- آلمان برگزار شــد. 
مهر سال 1356 هنوز حرکت های اعتراضی 
منتهی به انقلاب در ایران شکل نگرفته بود و 
عده ای معتقدند که آن 10 شــب و سخنرانی 
نویسندگان و شــاعران نامدار ایرانی در آنجا 
تاثیر زیادی در روشن شدن موتور اعتراضات 
داشــت. باقر مومنی در شــب پنجم از واژه 
سانســور اســتفاده کرد و گفت: »مخالفان 
آزادی قلــم، بــه اخلاق و مذهــب و عدم 
آمادگــی مردم برای آزادی اســتناد می کنند، 
ولی حقیقت این است که هیچ کس در درون 
دستگاه سانسور نمی تواند خود را با شعور تر و 
گاه تر از یک روشنگر متفکر بداند، یا برای  آ
خود قدرت تشــخیص بیشتری از آنان قائل 
شود. در این زمینه من به نقل قولی می پردازم 
که نه از روبســپیر اســت و نه مثلًا از میرزا 
آقاخان کرمانی بلکه همین ســه ماه پیش از 

دهان نخســت وزیر قبلی بیرون آمده است. 
ایشــان ضمن اشــاره به گروه سانسورچیان 
اداره نــگارش که »جلــو خلاقیت هنری را 
می گیرند«، گفتند: »این گروه چه تخصصی 
دارد که اندیشه یک نفر را درست یا نادرست 
بخوانــد؟ این منطق و قضاوت مردم اســت 
کــه باید تمیز دهد که چه درســت اســت و 
چه نادرســت« و افزودند کــه »دولت هیچ 
وظیفه ای ندارد که قلم را به یک ســو هدایت 
کند و آنها را از یک نوع جوهر یا اندیشــه و 
نظر پر کند«. البته این حرف را ایشان زمانی 
می گفت که یکی از کارمندانش، یعنی رئیس 
اداره نگارش، داشت در برابر چشمانش ادعا 
می کرد که اداره سانسور نه تنها در برابر مردم 
باید نقش معلــم اخلاق، رهبر اجتماعی و 
مجتهد جامع الشــرایط را بازی کند، بلکه از 
نظر هنری نیز وظیفه هدایت هنرمندان را بر 
عهده دارد و حق دارد که به آنان درس انشاء 
و معانی و بیان بیاموزد«. او در بخش دیگری 
از سخنانش به قطع پیوند روشنفکر با ملت و 
مخاطب و حتی با خود او به عنوان یک عضو 
جامعه بر اثر سانسور پرداخت: »روشنفکر و 
هنرمند در هر رشــته ای که کار کند وقتی از 
مادر غذادهنده اش، یعنی ملت، جدا افتاد از 
رشد باز می ماند و پس از مدتی کوتاه در درون 
تابوت تنهایی اش مدفون می شود و می گندد 
و آن وقت اســکلتی که از او باقی مانده مار 
و مورانــی را که در دور وبــر خودش می بیند 
کودکان هنر خودش می پندارد و چون مردمی 
که از کنارش می گذرنــد از گند گورش و از 
منظره مار و مورش رو ترش می کنند به آنان 
ناســزا می گوید که بی هنــر و نادانند. به این 
ترتیب سانسور، هنر و فرهنگ را می کشد و 
از لاشــه مرده هنر، به جای هنر، بیماری به 
میان توده می پراکند. فرزند ملت که باید منظر 
فرهنگ و هنر او بشود، یا سر زا می رود یا به 
موجودی افلیــج و کج وکوله و در عین حال 
خودبین و خودستا بدل می شود و خود ملت 
نیز پــس از مدتی که باید از این فرزند دوباره 
بار گیرد عقیم و نازا می شــود و فقر فرهنگی 

باز هم عمیق تر و ریشه دارتر می شود«.

 Wپس از انقلاب
مومنــی یک ســال بعد بــه همراه ســعید 
بزرگ  ناصــر رحمانی نــژاد و  ســلطانپور، 
پورجعفر از دیگر اعضای کانون نویسندگان 
هفته نامه »صدای معاصر« را تا تیرماه سال 
1358 منتشــر کردند. دو ســال بعد، دیگر 
شرایط برای اعضای این کانون مساعد کار 
نبود، بنابراین او هم تصمیم به خروج از ایران 
گرفت و به فرانسه رفت. او در فرانسه سعی 
کرد تا جبهه متحد چپ را راه اندازی کند اما 
به نتیجه نرسید اما همچنان به کار پژوهشی 
خود ادامه داد و در نهایت هم 28 آبان 1۴02 

در همان جا درگذشت.

مومن به چپ
به بهانه سالگرد درگذشت باقر مومنی

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

رشید یاســمی مورخ، مترجم 
و شاعر، نخســتین ایرانی بود 
کــه اســفند 131۴، در یــک 
»فرهنگ  اصطلاح  سخنرانی 
عامه« را به جــای فولکلور به 
 کار بــرد و موضــوع ضرورت 

جمع آوری پیشــینه و تاریخ »فرهنگ عامه« در ایران را 
مطرح کرد. معتقد بود که هر کسی نمی تواند در تاریخ به 
معرفت برسد؛ زیرا تاریخ، احتیاج به قریحه    صافی، ذوق 
وافی، حســن ضبط، صدق بیان و فــراغ از تعصب دارد 
که اینها را نمی توان کســب کرد و ذاتی هستند. 2۹ آبان 
ســال 12۷5 در روستای گهواره در شهرستان دالاهو در 
استان کرمانشــاه به دنیا آمده بود و 18 اردیبهشت سال 
1335 از دنیا رفت. یاســمی دربــاره اجداد و خاندانش 
گفته است: »ما از طایفه گورانیم که از عشیره بزرگ کرد 
است. اجداد ما که تا 2۴ پشت اسم ورسم آنان را می دانم 
از ناحیه دول شمشــیر یا دره شمشیر کردستان به جانب 
خاک کرمانشــاهان آمده و در گوران مســکن گزیده به 
ریاست آن ایل رسیده که مرکزش قصبه با صفای گهواره 
است«. تحصیلات مقدماتی را در کرمانشاه به پایان برد 
و پس از تحصیل در دبیرستان سن لوئی تهران، مدتی در 
وزارت فرهنگ و مدتی در وزارت دارایی مشــغول شد. 
یاسمی در سال 1313 همزمان با تاسیس دانشگاه تهران، 
استاد تاریخ اسلام این دانشگاه شد و تا پایان عمر به عنوان 
اســتاد در این دانشگاه تدریس کرد و بعدها به عضویت 
فرهنگستان ایران درآمد. همکاری با روزنامه شفق سرخ، 
روزنامه ایران، مجله نوبهار، آینده، تعلیم و تربیت، ارمغان، 
مهر و فرهنگستان از دیگر اقدامات او در این سال ها بود 
اما در ادامه به شعر و شاعری هم پرداخت. او از نخستین 
شــاعرانی بود که لزوم تجدد در شعر فارسی را پذیرفت و 
کوشــید که رنگ تازه ای به سخن خود بدهد. قصایدش 
روان، منســجم و ســبکی آمیخته از خراسانی و عراقی 
دارد. نشــریه دانش پژوهان ایران پیرامون سبک شعری 
یاسمی آورده اســت: »رشید از شعرای بزرگ و تراز اول 
و یکی از پیشــروان تجدید ادبی به شمار رفته،  در قصیده 
سبکی آمیخته از خراســانی و عراقی داشت،  قصایدش 
دارای سنگینی و انسجام و در عین حال سادگی و روانی 
است و اغلب قصاید و قطعات خود را با مضامین جدید 
به سبک قدیم می سرود. در اوصاف طبیعت نیز تشابهات 
لطیف و نغز آورده و رنگ آمیزی های بدیعی به کار برده، 
 توصیف حالات درونی از قبیل غم و شــادی را با کمال 
مهارت و لطف مضمون، بیان کرده است، غزلیاتش مملو 
از ســوزوگداز و وجد و حال اســت و گاه  اشعارش را از 

حکمت، فلسفه و عرفان چاشنی زده است«. 

 از طایفه گوران  
سالروز تولد رشید یاسمی

ادامه یادداشت روز

تداوم خشونت 
اما حمایت قانونی از زنان مغایر با اصل مردســالارانه 
برتری مردان در خانواده تشــخیص داده می شود و از 
آن دریغ می شــود، راهکار طلاق از زنان سلب می شود 
تــا اصل قدرت و اختیار مردانه نقض نشــود. زنان از 
دسترســی به شغل و درآمد و منابع مالی منع می شوند 
تا نکند از فرمانبری مرد خارج شــوند. خشونت علیه 
زنان، بدون عقوبت گذاشــته می شــود تا ما همچنان 
شاهد مرگ  و رنج زنانی باشیم که به جرم جنسیت شان 
قربانی می شوند. با چنین وضعیتی چشم انداز رسیدن 
به جامعــه ای امن و عاری از خشــونت بــرای زنان 
همچنان مبهم و تاریک است. برای آنکه به خشونت 
علیه زنان پایان داده شــود، ما همچنان نیازمند افشای 
فرهنگ مردسالاری و تمام مظاهر آن و پیشبرد مطالبه 
برابری جنسیتی و احقاق حقوق زنان هستیم. ما باید 
رفع خشونت را به  عنوان مهم ترین مساله زنان همچنان 
در صــدر مطالبات نگاه داریم و هر نوع مماشــات با 
مرتکبان خشونت علیه زنان و عادی سازی آن را رسوا 
کنیم و فریب لفاظی های تکراری، بی مبنا و شعارهای 
رنگین و تعارفات دروغین را نخوریم. حمایت از زنان 

در برابر خشونت باید واقعی و موثر و ملموس باشد.


